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ACTES I DECRETS (JPG) 

Acta de l’Ajuntament Ple

Identificació de la sessió:
Núm. 10/22
Caràcter: Ordinària
Data: 29 de novembre de 2022
Horari: de 20.00 a 22.15 hores.
Lloc: Saló de sessions de l’Ajuntament de Marratxí

Assistents:
- Miquel Cabot Rodríguez, batle
- Catalina E. Alemany Covas, secretària
- Bernat Martorell Coll, interventor
- Cristina Alonso Pujadas
- Irene García Sureda
- Andrés Campuzano García
- Jerònima Sans Amengual
- Pedro Lopez Ruiz
- Joan Francesc Canyelles Garau
- Aina Amengual Marí
- Josep Ramis Salamanca
- Daniel Mas Martínez
- Mª Magdalena García Gual
- Jaume Llompart Caldés
- Carmen Ripoll Torres
- Jose María Amengual Jiménez
- Lidia Antonia Sabater Pérez
- Marcos Aníbal Pinela Sosa
- Mª Dolores Nchaso Sota
- Humberto López Rodríguez
- Neus Serra Cañellas
- Miguel Angel Estarás Gelabert
- Eusèbia Rayó Ferrer, defensora de la ciutadania

Absents: 
- Sebastià Frau Serra(s’ha excusat d’assistir-hi)

Ordre del dia:
A) PART RESOLUTIVA
1. Lectura i aprovació acta sessió anterior (25-10-2022)
2. Reconeixement de crèdit 10/22
3. Expedients de Bonificació ICIO (Exp. 2022/3482L, 2022/4018A i 2022/8702H)
4. Aprovació del Pla de prevenció i gestió de residus de Marratxí
5. Desestimació recurs reposició acord reconeixement nivells inicials carrera 



professional personal funcionari interí o laboral no fix
6. Consolidació de grau personal sol·licitat per un funcionari municipal 
7. Aprovació del conveni de col·laboració i cooperació interinstitucional entre el Consell 
de Mallorca i l’Ajuntament de Marratxí per a la prestació del servei d’informació jurídica
8. Aprovació del Pla municipal d’adolescència i joventut de l’àrea de Joventut
Mocions:
9. Moció presentada pel grup municipal Vox Marratxí relativa al “Desarrollo de un proyecto 
de ayuda a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad”
10. Moció presentada per l’equip de govern en suport als drets de les famílies 
monoparentals de les Illes Balears
B) PART DE CONTROL
Donar compte dels següents decrets i resolucions:
1. Dels decrets i resolucions del període entre l’11-10-2022 al 10-11-2022.
2. Dació de compte al plenari de la Corporació novembre 2022 (execució trimestral, PMP i 
morositat relatives al 3r trimestre 2022 i cost efectiu dels serveis any 2021)
3. Donar compte de la certificació de resolució ferma per desistiment PA 252/2019
Precs i preguntes 

- Pregunta presentada pel Grup Mixt relativa a l’immoble del carrer Orquidea, 45

A continuació parla el senyor Batle de l’Ajuntament de Marratxí, Miquel Cabot: “Abans de 
començar i que se m’oblidi dir-vos que el plenari de desembre l’adelantaríem una setmana. 
Com se fa habitualment perquè no coincideixi en plenes festes, i seria el 20 de desembre, 
20 de desembre, dimarts dia 20 de desembre. Vespre, sí, a la mateixa hora que sempre. 
Així ja no se m’oblida i ja ho sabem tots. Ara sí, si li pareix senyora Secretària, podem 
començar l’ordre del dia”

Desenvolupament de la sessió:

A) PART RESOLUTIVA

1. Lectura i aprovació acta sessió anterior 

Tot seguit es dona lectura de l’acta de la sessió ordinària de data 25-10-2022, que s’aprova i 
autoritza per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de 
MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels tres regidors del PP, dels tres regidors de Ciudadanos, 
del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb l’abstenció de la regidora de 
VOX.

2. Reconeixement de crèdit 10/22

Vist l’expedient 10/22 relatiu al reconeixement de crèdits corresponents als exercicis 
pressupostaris anteriors.

Atès que s’han realitzat, durant el present exercici, despeses que excedeixen a l’import 
compromès i d’altres on aquest no s’ha compromès en la seva totalitat i que es descriuen a 
l’Annex.

Vist l’informe del Sr. Interventor incorporat a l’expedient.



Atès que de conformitat amb el que disposen els articles 23 1.e) del TRRL i 60.2 del RD 
500/90, correspon al Ple el Reconeixement extrajudicial de crèdits, sempre que no existeixi 
dotació pressupostària.

Aquesta Regidoria es complau en elevar a la Comissió d’Economia, Hisenda i Especial de 
Comptes la següent:

PROPOSTA D’ACORD

Primer. Aprovar el reconeixement de crèdit 10/22 corresponent a les despeses que després 
es relacionen, aixecant l’objecció d’intervenció formulada en l’informe que figura en l’expedient.

NUM. ANY NUM. FACTURA DATA NOM IMPORT OBJECCIO

1 2022 2022004466 22/07/2022 MALLOREVENT SL 696,96 € MC

2 2022 2022005894 22/09/2022 EDISTRIBUCION REDES DIGITALES SLU 2.685,49 € MC

3 2022 2022005924 03/10/2022 MALIFT ASCENSORES 166,98 € MC-F

4 2022 2022005940 30/09/2022 BONGRUP BALEARES SL 58,93 € MC-F

5 2022 2022005959 03/10/2022 MALIFT ASCENSORES 141,57 € MC-F

6 2022 2022005968 30/09/2022 ANTONIO CABOT FORNES SA 69,66 € MC-F

7 2022 2022005969 29/09/2022 VECTOBAL SL 302,50 € MC-F

8 2022 2022005974 30/09/2022 ANTONIO CABOT FORNES SA 55,54 € MC-F

9 2022 2022005975 30/09/2022 ANTONIO CABOT FORNES SA 68,07 € MC-F

10 2022 2022006002 30/09/2022 RENT MODUL SLU 78,65 € MC-F

11 2022 2022006003 30/09/2022 RENT MODUL SLU 477,22 € MC-F

12 2022 2022006016 03/10/2022 MALIFT ASCENSORES 166,98 € MC-F

13 2022 2022006025 30/09/2022 TRANSACOBO SL 2.416,70 € MC-F

14 2022 2022006026 18/02/2022 ESTUDI URBENIA SL 3.012,90 € MC

15 2022 2022006034 30/09/2022 TRANSACOBO SL 2.416,70 € MC-F

16 2022 2022006035 30/09/2022 TRANSACOBO SL 3.067,35 € MC-F

17 2022 2022006036 30/09/2022 TRANSACOBO SL 3.067,35 € MC-F

18 2022 2022006040 03/10/2022 MALIFT ASCENSORES 166,98 € MC-F

19 2021 2022006259 16/12/2021 EUROSACABANA SL 130,00 € F

20 2021 2022006270 30/12/2021 EUROSACABANA SL 73,00 € F

21 2020 2022006392 31/10/2020 NOVAQUIMICA 2018 SL 2.079,26 € F

22 2020 2022006394 30/09/2020 NOVAQUIMICA 2018 SL 399,30 € F

23 2021 2022006395 31/01/2021 NOVAQUIMICA 2018 SL 2.671,68 € F

TOTAL 24.469,77 €

Motius de l'objecció
MC = Manca de crèdit
F = Fraccionament indegut (+15.000€)
CI = Competències impropies sense informes preceptius

Miquel Cabot Rodríguez



Segon. Acordar la corresponent imputació dels crèdits al pressupost actualment en vigor.

Tercer. Que prossegueixi l’expedient la tramitació reglamentària corresponent, es prengui nota 
per la Intervenció municipal i es notifiqui als interessats.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Economia i Especial de Comptes, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els 
senyors assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels 
quatre regidors de MÉS i de la regidora d’IDMA-El Pi; i amb les abstencions dels tres regidors 
del PP, dels tres regidors de Ciudadanos, de la regidora de VOX, del regidor d’Unides Podem i 
del regidor del Grup Mixt; aprovar els acords esmentats. 

3.1 Bonificació ICIO Exp. Comunicació prèvia d’obres núm. 3482L/2022

En data 31 de març de 2022 es va sol·licitar comunicació prèvia d’obres a nom del Sr. Miquel 
Coll Cañellas, gerent de l’Institut Balear d’Infraestructures i Serveis educatius (IBISEC), sobre la 
substitució d’una caldera al CEIP Nova Cabana al carrer Gladiol, s/n cantonada Av. De les 
Flors, ref. Cadastral: 3250601DD7835S00001WI.

En data 31/03/2022, l’interessat va sol·licitar la bonificació corresponent a l’impost de 
construccions segons l’article 4.2 de l’ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre 
instal·lacions, construccions i obres i conseqüentment obtenir la bonificació del 95%.

Vist l’ informe jurídic favorable de data 18/10/2022 del tècnic d’administració general. Aquesta 
Regidoria procedeix elevar l’expedient a la Comissió Informativa la següent:

PROPOSTA D’ACORD

1. Acollir a la bonificació del 95% de l’impost de construccions corresponent a la 
comunicació prèvia d’obres, expedient núm. 3482L/2022 sol·licitada per IBISEC.

2. Notificar el present acord a la interessada.

3. Notificar el present acord a Intervenció als efectes procedents.

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula la portaveu de Vox, senyora Lola Nchaso: 
“Quería declarar un cambio de voto a favor con respecto a las comisiones”

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Urbanisme, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents 
acorden per unanimitat, aprovar els acords esmentats. 

3.2 Bonificació ICIO Exp. Comunicació prèvia d’obres núm. 4018A/2022

En data 19/04/2022 es va sol·licitar una comunicació prèvia d’obres amb direcció tècnica 
vinculada a una activitat a nom del Sr. Jesús Hernando Gómez, en representació de 



FUNDACIÓN ASPACE BALEARES sobre projecte de modificació de l’activitat de centre de 
tractament de paràlisis cerebral, a la carretera vella de Bunyola, km. 8,2, ref. cadastral: 
07036S006003540002WK

En data 20 d’octubre de 2022, l’interessat va sol·licitar la bonificació corresponent a l’impost 
de construccions segons l’article 4.2 de l’ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre 
instal·lacions, construccions i obres i conseqüentment obtenir la bonificació del 95%.

Vist l’informe jurídic favorable de data 14/11/2022 del tècnic d’administració general. 
Aquesta Regidoria procedeix elevar l’expedient a la Comissió Informativa la següent:

PROPOSTA D’ACORD

1. Acollir a la bonificació del 95% de l’impost de construccions corresponent a la 
comunicació prèvia d’obres amb direcció tècnica expt. núm. 4018A/2022, sol·licitada per 
FUNDACIÓN ASPACE BALEARES
2. Notificar el present acord a l’interessat.
3 .Notificar el present acord a Intervenció als efectes procedents

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Urbanisme, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents 
acorden per unanimitat, aprovar els acords esmentats. 

3.3 Bonificació ICIO Exp. Comunicació prèvia d’obres núm. 8702H/2022

En data 01/09/2022 es va sol·licitar una llicència d’obres a nom del Sr. Jesús Hernando 
Gómez, en representació de FUNDACIÓN ASPACE BALEARES sobre ampliació de centre 
de tractament de paràlisis cerebral, a la carretera vella de Bunyola, km. 8,2, ref. cadastral: 
07036S006003540002WK

En data 30 de setembre de 2022, l’interessat va sol·licitar la bonificació corresponent a 
l’impost de construccions segons l’article 4.2 de l’ordenança fiscal reguladora de l’impost 
sobre instal·lacions, construccions i obres i conseqüentment obtenir la bonificació del 95%.

Vist l’informe jurídic favorable de data 14/11/2022 del tècnic d’administració general. 
Aquesta Regidoria procedeix elevar l’expedient a la Comissió Informativa la següent:

PROPOSTA D’ACORD
1. Acollir a la bonificació del 95% de l’impost de construccions corresponent a la llicència 
d’obres expt. núm. 8702H/2022, sol·licitada per FUNDACIÓN ASPACE BALEARES

2. Notificar el present acord a l’interessat.

3. Notificar el present acord a Intervenció als efectes procedents

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Urbanisme, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents 
acorden per unanimitat, aprovar els acords esmentats. 



4. Aprovació del Pla de prevenció i gestió de residus de Marratxí

Derivat de la necessitat de tenir un pla de prevenció i gestió dels residus, per tal de fer front 
a les noves estratègies de gestió de residus al municipi, prioritzant els següents objectius:

Donar continuïtat i un marc de referència a les actuacions puntuals que es duen a terme, 
aportant una visió estratègica a curt, mitjà i llarg termini, que permetin assolir els objectius de 
reducció dels residus generats al municipi.

Augmentar el grau de sensibilització i participació dels diferents agents socials i 
econòmics en la gestió dels residus.

Incrementar el grau de lideratge de l’Ajuntament en relació a les actuacions de 
prevenció.

Optimitzar l'efectivitat dels recursos aportats en la prevenció de residus (costbenefici).

Obtenir dades ambientals quantitatives i objectives que permetin la valoració de les 
mesures aplicades.

Augmentar la recollida selectiva i la recuperació de materials Contribuir a mitigar 
l’impacte ambiental i d’emergència climàtica de Marratxí.

Conseqüentment aquesta regidoria, eleva a la Comissió Informativa d’Economia, Hisenda i 
Especial de Comptes la següent proposta d’acord:

1. Procedir a aprovar el Pla de Prevenció i Gestió de residus de Marratxí.
2. Comunicar-ho als interessats als efectes adients.

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula la portaveu de Vox: “El plan en sí es en su 
mayoría acertado, si bien muestra lagunas y carencias que sin duda se irán resolviendo en 
el futuro por incierto tratamiento y uso de algunos residuos de diversa índole, así como 
mejorar la calidad de las prestaciones que se deban dar al ciudadano y a las empresas del 
municipio. Lo que ocurre con este plan, que es tan bonito y pomposo, es que no nos lo 
creemos, porque muchos nos tememos que si ustedes siguen gobernando no se cumplirá 
porque ya nos prometieron en la pasada legislatura a bombo y platillo por sus redes 
sociales, incluso con alguna soflama e intervención en este mismo pleno, la implantación de 
la recogida selectiva domiciliaria, la popular puerta a puerta. Miren, casi seis años han 
pasado desde que leí por primera vez que ustedes iban a implantar tal servicio, y nada de 
nada, seguimos sin verlo ni olerlo, y esta legislatura, señoras y señores del equipo de 
gobierno, está expirando, se acaba. En fin, un estrepitoso fracaso más en su gestión que 
deben apuntarse, gracias”

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Urbanisme, de data 24 de novembre de 2022, els senyors assistents acorden per majoria 
amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de MÉS, de la regidora 
d’IDMA-El Pi, dels tres regidors del PP, i del regidor d’Unides Podem; i amb les abstencions 
dels tres regidors de Ciudadanos, de la regidora de VOX i del regidor del Grup Mixt; aprovar 
els acords esmentats. 



5. Desestimació recurs reposició acord reconeixement nivells inicials carrera 
professional personal funcionari interí o laboral no fix

Atès que mitjançant Acord plenari de data 28 de juny de 2022 es va aprovar una 
convocatòria extraordinària de reconeixement/revisió de nivells inicials de carrera 
professional horitzontal en relació als empleats públics al servei de l’Ajuntament de Marratxí 
que tenien la condició de personal funcionari interí o laboral no fix en data de 24 de 
setembre de 2019, convocatòria deguda a la sentència núm. 387/2021 del Tribunal 
Superior de Justícia de les Illes Balears que va procedir a la modificació de l’acord de 
reconeixement de la carrera professional, en el sentit d’ampliar respecte del personal 
funcionari interí i laboral no fix els períodes de còmput que estaven inicialment limitats al 
temps de serveis prestats de forma ininterrompuda en el mateix lloc de treball a 
l’Ajuntament de Marratxí (BOIB núm. 45 de 2 d’abril de 2022).

Atès que en dates de 19 de setembre i 28 de setembre la comissió de valoració va acordar 
inadmetre primer provisional i després definitivament la sol·licitud de reconeixement/revisió 
inicial de la carrera professional efectuada per la Sra. Maria Milagros Vázquez Crespo per 
manca de compliment dels requisits de la convocatòria, concretament el requisit recollit a la 
base segona de “Tenir la condició de personal funcionari interí o laboral temporal de 
l’Ajuntament de Marratxí”.

Atès que mitjançant Acord plenari de data 25 d’octubre de 2022 es varen reconèixer els 
nivells inicials del complement de carrera professional horitzontal als empleats públics en 
data de 24 de setembre de 2019 tenien la condició de personal funcionari interí o laboral no 
fix.

Considerant que en data de 21 d’octubre de 2022 (Registre general d’entrada núm. 
16710/2022) la Sra. Maria Milagros Vázquez Crespo presenta recurs de reposició contra 
les valoracions definitives de la comissió de valoració, recurs que fa referència a la manca 
de reconeixement del nivell sol·licitat, sense fer referència al fet que ha provocat l’exclusió 
del procediment de la recurrent ni aportat cap documentació que pugui esmenar la 
inadmissió de la sol·licitud.

Considerant que el negociat de Recursos Humans ha comprovat d’ofici la condició de la 
Sra. Vázquez Crespo en data de 24 de setembre de 2019, tenint durant l’exercici de 2019 
la condició de personal funcionari de carrera en servei actiu, i per tant, d’acord amb el resolt 
per la comissió de valoració, incomplint el requisit primer de la base segona de la 
convocatòria de “Tenir la condició de personal funcionari interí o laboral temporal de 
l’Ajuntament de Marratxí”.

En conseqüència, en virtut de les competències atorgades a l’article 22.2.i de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, aquesta Regidoria d’Interior i 
Recursos Humans eleva a la Comissió informativa d’Interior i Recursos Humans la següent 
PROPOSTA D’ACORD

1. Desestimar, en base a les consideracions recollides a la part expositiva del present 
acord, el recurs de reposició interposat per la Sra. Maria Milagros Vázquez Crespo contra 
l’acord plenari de data 25 d’octubre de 2022 que aprovava les valoracions definitives de la 
convocatòria extraordinària de reconeixement/revisió de nivells inicials de carrera 
professional horitzontal en relació als empleats públics al servei de l’Ajuntament de Marratxí 



que tenien la condició de personal funcionari interí o laboral no fix en data de 24 de 
setembre de 2019.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Interior, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents acorden 
per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de MÉS, de 
la regidora d’IDMA-El Pi i dels tres regidors de Ciudadanos; i amb les abstencions dels tres 
regidors del PP, de la regidora de VOX, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup 
Mixt; aprovar els acords esmentats. 

6. Consolidació de grau personal sol·licitat per un funcionari municipal 

Atès que el Sr. Sergi Torrandell Gornés, inspector de la policia local, funcionari de carrera 
d’aquest Ajuntament actualment en situació administrativa de serveis en altres administracions 
públiques, mitjançant instància de data 20 d’octubre de 2022 (Registre general d’entrada núm. 
16625/2022) sol·licita el reconeixement del grau personal consolidat de nivell 23, grau que 
correspon al lloc de feina obtingut en propietat en aquest Ajuntament.

Considerant la normativa aplicable en la matèria, especialment el disposat a l’article 70 del 
Reial Decret 364/1995, de 10 de març, pel que s’aprova el Reglament general d’ingrés del 
personal al servei de l’Administració General de l’Estat i provisió de llocs de feina i promoció 
professional dels funcionaris civils de l’Administració General de l’Estat.

Vist l’informe jurídic emès sobre el particular i que es transcriu literalment a continuació:

“INFORME A SOL·LICITUD DEL NEGOCIAT DE RECURSOS HUMANS EN RELACIÓ A LA PETICIÓ 
EFECTUDA PER UN EMPLEAT PÚBLIC DE CONSOLIDACIÓ DE GRAU PERSONAL.

Es sol·licita del tècnic que subscriu informe en relació a la petició efectuada pel Sr. Sergi Torrandell 
Gornés de reconeixement del grau personal.
Atès que el Sr. Sergi Torrandell Gornés, funcionari de carrera d’aquest Ajuntament actualment en situació 
administrativa de serveis en altres administracions públiques, mitjançant instància de data 20 d’octubre 
de 2022 (Registre general d’entrada núm. 16625/2022) sol·licita el reconeixement del grau personal nivell 
23 a conseqüència d’haver ocupat de forma continuada durant més de 2 anys un lloc de feina d’inspector 
de la policia local amb complement de destinació 23, havent obtingut amb caràcter definitiu el lloc ocupat 
en data d’1 de juliol de 2009.
Considerant el disposat a l’article 70 del Reial Decret 364/1995, de 10 de març, pel que s’aprova el 
Reglament general d’Ingrés del Personal al servei de l’Administració General de l’Estat i de provisió de 
llocs de feina i promoció professional dels funcionaris civils de l’Administració General de l’Estat, que 
regula el reconeixement del grau personal consolidat, establint tres requisits exigibles per a reconèixer-lo i 
que son:

a) Desenvolupar un lloc de treball del mateix o superior nivell del qual es sol·licita la consolidació 
durant dos anys continuats o tres anys amb interrupció.

b) Que el grau que se hagi de reconèixer no superi en dos nivells el que anteriorment tenia el 
funcionari.

c) I que a la data del reconeixement del grau personal s’ocupi el lloc de feina que habilita per aquest 
dret de forma definitiva.

Considerant que el Sr. Sergi Torrandell Gornés, inspector de la policia local funcionari de carrera d’aquest 
Ajuntament des de la data d’1 de juliol de 2009, ha vingut ocupant un lloc de feina d’inspector de la policia local 
amb complement de destinació de nivell 22 (durant el període comprés entre l’1 de febrer de 2005 fins al 31 de 



desembre de 2006) i amb complement de destinació 23 (concretament durant els períodes compresos 
entre l’1 de gener de 2007 fins al 29 de juny de 2009, l’1 de juliol de 2009 fins al 17 de juliol de 2011 i el 
4 de juliol de 2015 fins al 30 de setembre de 2017, computant un total de 5 anys 9 mesos i 12 dies 
ocupant un lloc de feina d’inspector de la policia local amb nivell 23 de complement de destinació.
Per tant, realitzant l’anàlisi dels requisits necessaris per poder reconèixer la consolidació de grau 
personal sol·licitada procedeix realitzar les següents precisions:
a) En relació a la sol·licitud del Sr. Sergi Torrandell Gornés aquesta compleix els requisits establerts en 
relació a que ha ocupat un lloc de feina de nivell igual o superior durant un període de dos anys 
continuats, el grau sol·licitat es correspon amb el nivell mínim d’inspector de la policia categoria 
d’entrada (que és el nivell 23 des de la data d’1 de gener de 2007) i que a la data del reconeixement del 
grau s’hagi ocupat el lloc de feina de forma definitiva.
En conseqüència el tècnic que subscriu, en relació a la qüestió plantejada i vistes les consideracions i 
fonaments de drets abans transcrits, informa favorablement la petició de consolidació del grau personal 
de nivell 23 sol·licitada pel Sr. Sergi Torrandell Gornés en els termes següents:
a) Peticionari: Sergi Torrandell Gornés.
Funcionari de carrera de l’Ajuntament del subgrup A2, inspector de la policia local. 
Grau personal a consolidar: nivell 23.
Data efecte de la consolidació: 1 de juliol de 2009.
Aquest es l’informe que s’emet que, no obstant, es sotmet a qualsevol altre millor fonamentat en dret. 
Marratxí, a 24 d’octubre de 2022. El Tècnic de l’Administració General. Sgt. Jaume Canyelles Veny.”

Considerant que la fixació del complement de destinació respecte del qual es sol·licita la 
consolidació es un concepte retributiu complementari i, en virtut de l’establert a l’article 22.2.i 
de la Llei 7/1985, de 2 d’abril Reguladora de les bases del règim local (LRBRL), es 
competència de l’Ajuntament Ple.

En conseqüència, aquesta Regidoria fent ús de les atribucions que li atorga la normativa 
vigent, eleva a la Comissió informativa d’interior i recursos humans la següent PROPOSTA 
D’ACORD

1. Reconèixer el nivell de complement de destinació (grau personal) al funcionari de 
carrera Sr. Sergi Torrandell Gornés (43018061B) en els següents termes:

a) Peticionari: Sergi Torrandell Gornés.
Funcionari de carrera de l’Ajuntament del subgrup A2, inspector de la policia local. 
Grau personal a consolidar: nivell 23.
Data efecte de la consolidació: 1 de juliol de 2009.

2. Notificar el present acord a la persona interessada per a que en tingui coneixement i 
assorteixi els efectes adients.

Contra l’esmentat acord podrà interposar el recurs de reposició que s’estableix als articles 52 
LBRL i 123 LPAC, en el termini d’un mes comptador del dia següent al de la recepció del 
present escrit.

L’esmentat recurs s’entendrà desestimat si transcorregués altre mes sense que es notifiqui la 
seva resolució.

Contra el resolt en el recurs de reposició, que posa fi a la via administrativa, es podrà 
interposar recurs contenciós administratiu en el termini de DOS MESOS comptadors del dia 
següent al de la notificació de l’acte si aquest fos exprés. Si no ho fos, el termini serà de SIS 



MESOS a comptar des del dia següent a aquell, en que, d’acord amb la seva normativa 
específica, es produís l’acte presumpte.

No obstant, podrà utilitzar qualsevol altre recurs si ho creu convenient.

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa 
d’Interior, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents acorden 
per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de MÉS, de 
la regidora d’IDMA-El Pi, dels tres regidors del PP, dels tres regidors de Ciudadanos i del 
regidor d’Unides Podem; i amb les abstencions de la regidora de VOX i del regidor del Grup 
Mixt; aprovar els acords esmentats. 

7. Aprovació del conveni de col·laboració i cooperació interinstitucional entre el 
Consell de Mallorca i l’Ajuntament de Marratxí per a la prestació del servei 
d’informació jurídica

El Decret d’organització del Consell Insular de Mallorca de 9 de desembre de 2019, atribueix al 
Departament de Presidència “impulsar les polítiques d’Igualtat per combatre les desigualtats, 
les discriminacions i les violències masclistes”; així com també, “desplegar la Llei 11/2006 
d’Igualtat de dones i homes, per aconseguir la igualtat real, prevenir les violències masclistes i 
garantir els serveis d’acompanyament i recuperació per a les dones que han patit violencia 
masclistes”.

D’altra banda i tal com s’estableix en el Decret 46/2008 de 21 de desembre, és competencia del 
Consell de Mallorca el suport a les administracions locals en el.laboració i seguiment de plans 
d’igualtat, (…) en relació amb la prevenció, atenció i la protecció de les dones víctimes de 
violencia masclista, amb l’assistència integral psicológica, social i jurídica específica.

El Pacte d’Estat contra la Violència de Gènere, estableix com a objectiu la col·laboració amb les 
comunitats autònomes per aconseguir una millora de la resposta institucional a les víctimes de 
violencia masclista a través de la coordinació i treball en xarxa (…)promovent recursos de 
recolzament a l’àmbit local, perfeccionant els protocols d’actuació i de comunicació entre els 
diferents agents intervinents.

Atès que l’article 29.2 a) de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de 
les Illes Balears, atorga als municipis la regulació i prestació dels serveis d’atenció a les 
persones i dels serveis socials públics.

El Consell de Mallorca i l’Ajuntament de Marratxí tenen l’interès comú d’intensificar els canals 
de cooperació i col·laboració per donar una millor resposta a les necessitats de les dones que 
pateixen violencia masclista; concretament pel que fa referència al Servei d’Informació Jurídica. 
Aquest servei estarà orientat a l’assessorament de les dones que pateixen violencia masclista 
de Marratxí i pobles propers, així com dels i les professionals del municipi que les atenen.

Atès que es tracta d’una delegació de competències feta a una altre administración i per tant 
correspon al Ple la seva aprovació segons l’article 22.2.g de la Llei de Bases de règim Local.

Atès que en data 5 d’octubre es va realitzat informe de l`àrea sobre la justificació de la 
necessitat de la firma del Conveni.



Atès que aquest Conveni no suposa cap despesa per part de l’Ajuntament atès que ja comptem 
tan amb l’espai com amb els subministres a que es fa referència.

De conformitat amb l’exposat anteriorment, el responsable de la tramitació de l’expedient 
proposa

Aprovar la firma del Conveni de col·laboració i cooperación interinstitucional entre el Consell de 
Mallorca i l’Ajuntament de Marratxí per a la prestació del servei d’informació jurídica de la 
Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat, a la part forana de l’illa de Mallorca.

CONVENI DE COL·LABORACIÓ I COOPERACIÓ INTERINSTITUCIONAL ENTRE EL 
CONSELL DE MALLORCA I L’AJUNTAMENT DE MARRATXÍ PER A LA PRESTACIÓ DEL 
SERVEI D’INFORMACIÓ JURÍDICA DE LA DIRECCIÓ INSULAR D’IGUALTAT I 
DIVERSITAT, A LA PART FORANA DE L’ILLA DE MALLORCA

PARTS

Javier De Juan Martín, conseller executiu de Presidència en representació del Consell Insular de 
Mallorca, en virtut del Decret de la Presidència del Consell de Mallorca de 12 de novembre de 2021 
(BOIB núm. 158, de 16 de novembre de 2021) qui actua en exercici de les competències atorgades per 
la redacció vigent del Decret de la Presidenta del Consell de Mallorca, de dia 9 de desembre de 2019, 
pel qual es determina l’organització del Consell Insular de Mallorca.

Miquel Cabot Rodríguez, batle de l’Ajuntament de Marratxí, en virtut de l’acord del Ple de 15 de juny de 
2019, assistit per la secretaria d’aquesta corporació municipal, Catalina Eva Alemany Covas, en 
representació de la institució esmentada, amb CIF P0703600G, i amb domicili a Camí de n’Olesa 66, 
Marratxí.

ANTECEDENTS

1. A Mallorca en temes d’igualtat s’ha detectat una desigualtat territorial a l’accés als recursos 
d’igualtat, així com dificultats per a prestar una atenció integral i coordinada. A l’exposició de motius de 
la Llei autonòmica 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i homes, s’assenyala que les 
desigualtats entre homes i dones es mantenen. També s’hi estableix que la descentralització que 
inspira l’Estatut d’Autonomia ha de possibilitar més eficàcia en l’atenció a persones, per acostar 
els serveis i les administracions a les ciutadanes i els ciutadans, i, alhora, requereix més coordinació. És 
d’interès comú intensificar els canals de col·laboració i cooperació entre el Consell Insular de Mallorca 
i l’Ajuntament de Marratxí per tal d’aconseguir una major eficàcia en la distribució dels recursos 
disponibles, una coordinació dels esforços i un apropament de les administracions que tingui com a 
resultat generar un canvi social vers una societat més igualitària.

2. La Llei Orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva de dones i homes, al seu 
article 11.1 insta als poders públics a adoptar mesures específiques a favor de les dones per 
corregir situacions patents de desigualtat de fet respecte als homes. A l’article 14.3 es fixa com a criteri 
d’actuació dels poders públics la col·laboració entre les diferents administracions públiques en l’aplicació 
del principi d’igualtat de tracte i d’oportunitats; l’article 14.9 es refereix al foment d’instruments de 
col·laboració entre les diferents administracions públiques i els agents socials, les associacions de 
dones i altres entitats privades; finalment, l’article 21.2 insta a les entitats locals a integrar el dret 
d’igualtat en l’exercici de les seves competències i a col·laborar, a aquest efecte, amb la resta de les 
administracions públiques.

3. Pel que fa a la Llei autonòmica 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i homes, l’article 3.1
l) fixa als poders públics l’obligació de regir-se, entre d’altres, pel següent principi general: impuls de les 
relacions entre les administracions, les institucions i els agents socials basades en el principi de 
col·laboració, coordinació i cooperació, per garantir la igualtat entre dones i homes. Les administracions 



públiques, d’acord amb l’article 10.2, han d’impulsar la creació d’òrgans i instruments de col·laboració 
amb la finalitat de garantir que les diferents actuacions públiques en matèria d’igualtat es produeixin a 
partir de la informació recíproca, la consulta i la coordinació entre les administracions públiques de la 
comunitat autònoma de les Illes Balears.

4. L ’article 70.20 de l’Estatut d’autonomia de les Illes Balears, atribueix als consells 
insulars competències pròpies, entre d’altres, de polítiques de gènere, la 
conciliació de la vida familiar i laboral, i dona.

5. L’article 29.2 a) de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i 
de règim local de les Illes Balears, atorga als municipis la regulació i 
prestació dels serveis d’atenció a les persones i dels serveis socials 
públics. L’article 29.2 k) atorga als municipis la ordenació de les 
relacions de convivència d’interès local.

6. En l’àmbit insular, la redacció vigent del Decret d’organització del Consell Insular de Mallorca, de 
9 de desembre de 2019, entre les atribucions del Departament de Presidència estableix en l’article 4 
apartat j) la de “impulsar les polítiques d’igualtat per combatre les desigualtats, les discriminacions i les 
violències masclistes”, i en l’apartat m) la de “Desplegar la Llei 11/2016 d’Igualtat de dones i homes, per 
aconseguir la igualtat real, prevenir les violències masclistes i garantir els serveis d’acompanyament i 
recuperació a per a les dones que han patit violències masclistes.”

7. Tal com s'estableix en el Decret 46/2018, de 21 de desembre, de traspàs als consells insulars 
de les funcions i els serveis inherents a les competències pròpies d'aquests consells insulars que exercia 
l'Administració de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears en matèria de polítiques de gènere i dona, 
és competència del Consell de Mallorca, entre d’altres funcions: les relacionades amb el suport a les 
administracions locals en la elaboració i seguiment dels plans d’Igualtat, en relació amb la formació i 
sensibilització en matèria de polítiques de gènere i dona, en relació amb la prevenció, atenció i la 
protecció de les dones víctimes de violència masclista, amb l’assistència integral psicològica, social i 
jurídica específica.

8. Els serveis objecte del conveni són essencials segons el que estableix l’Acord de Ple del Consell de 
Mallorca de 12 de març de 2020, que estableix “el caràcter de serveis obligatoris i prioritaris i la 
consideració de serveis públics essencials dels serveis que venen imposats per disposicions legals i que 
presta la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat”

9. El Pacte d’Estat contra la Violència de Gènere en els diferents eixos estableix mesures dedicades 
a la "Visualització i atenció a altres formes de violència contra les dones", estableix com a objectius en 
les mesures 252 i 253, el disseny de programes de prevenció, detecció i protocols especialitzats o 
actualització dels existents en atenció i actuació, adaptant-los a les especificitats de les diferents 
violències sexuals, i a la promoció del desenvolupament de programes integrals d'atenció a la violència 
sexual en tot el territori, en col·laboració i amb respecte a les competències de les Comunitats 
Autònomes. Son mesures prioritàries, que es centren en la millora de la resposta institucional a les 
víctimes de violència masclista a través de la coordinació i treball en xarxa, aspectes que impliquen 
introduir mesures dirigides a tots els nivells maximitzant l’ús dels recursos disponibles, promovent 
recursos de recolzament a l’àmbit local, perfeccionant els protocols d’actuació i de comunicació entre els 
diferents agents intervinents.

Considerant la voluntat i l’interès comú intensificar els 
canals de col·laboració i cooperació entre el Consell Insular 
de Mallorca i l’Ajuntament de Marratxí per adequar-se als 
canvis operats als darrers anys per tal d’aconseguir una major 
eficàcia en la distribució dels recursos disponibles, una 
coordinació dels esforços i un apropament de les 
administracions que tingui com a resultat generar un canvi 
social vers una societat més igualitària.



Les parts ens reconeixem mútuament la capacitat legal necessària per formalitzar aquest Conveni i, 
en base a les anteriors consideracions, acordem establir el present conveni de col·laboració, d’acord 
amb les següents.

CLÀUSULES

1. Objecte

Aquest conveni de col·laboració es la prestació a l’Ajuntament de Marratxí del servei d’informació 
Jurídica.

2. Aportacions i responsabilitats de les parts

2.1. Identificació del servei objecte de l’acord per part del Consell de Mallorca

- Servei d’Informació Jurídica.

2.2. Identificació dels espais objecte de l’acord per part de l’Ajuntament de Marratxí

L’ajuntament de Marratxí posarà a disposició del Consell de Mallorca l’espai necessari per a la ubicació 
d’aquest servei en la seu següent:

Despatx a carrer Balanguera 12, de Marratxí.

L’espai i l’equipament del lloc de treball han d’estar condicionats per a l’atenció personalitzada del públic, 
per tal de prioritzar la tasca d’informació, assessorament i atenció a les dones víctimes de violència 
masclista i els seus fills i filles.

L’ajuntament es farà càrrec dels subministraments i dels serveis generals associats a l’efectiva 
disponibilitat dels espais objecte d’aquest conveni, els principals dels quals son: electricitat, aigua, 
material ordinari, climatització, manteniment d’instal·lacions, gestió de residus, neteja, etc.

Els espais i els subministraments i serveis descrits poden ser modificats, en magnitud i emplaçament, 
sempre que es mantinguin les finalitats, condicions i d’altres elements essencials de l’acord i amb el 
vistiplau de la comissió de seguiment del conveni.

L’ajuntament proporcionarà connectivitat de dades, servei de veu (1 telèfon), servei d’impressió local (1 
impressora) amb funció escàner i fax. L’ajuntament proporcionarà el manteniment del material aportat i 
del material fungible d’oficina (paper, tòner, etc.) o qualsevol altre be de caràcter bàsic.

L’ajuntament proporcionarà un armari amb clau, adaptat a l’espai i de 1 metre com a mínim 
d’amplària, per un us del servei que es presta.

L’ajuntament garantirà autonomia d’accés als espais en els horaris establerts de cada servei mitjançant 
atorgament de claus i/o altre sistema.

2.3. Gestió i manteniment del espai
La gestió i manteniment de l’espai i les instal·lacions cedides en ús es duran a terme per part de 
l’ajuntament de Marratxí de forma general i integrada amb la resta de l’edifici.

L’ajuntament de Marratxí comunicarà a la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat, si escau, els 
criteris de funcionament i de règim interior actuals, així com qualsevol modificació rellevant que es 
produeixi.

L’Ajuntament de Marratxí i la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat poden acordar un document 
addicional de pautes per a la gestió i ús dels espais cedits, prèvia valoració per part de la Comissió de 
seguiment.

2.4. Altres funcions de l’Ajuntament de Marratxí



· Coordinar-se per a la gestió dels casos derivats directament des dels serveis socials municipals 
als serveis especialitzats del Consell de Mallorca, amb els procediments que s’acordin prèviament 
per a les derivacions.

· L’Ajuntament de Marratxí i la Direcció Insular d’Igualtat establiran els mitjans de coordinació que 
siguin necessaris per cooperar per el desenvolupament dels serveis acordats.

2.5. Funcions dels serveis que ofereix la Direcció Insular d’Igualtat

- La Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat podrà dur a terme en l’espai cedit en ús, les competències 
i atribucions que té assignades, i en particular oferirà el servei d’informació jurídica per a les 
dones que estarà ubicat físicament al terme municipal de Marratxí però orientat a donar servei 
també a altres pobles del voltant, i en general obert a tota la part forana de l’illa de Mallorca. També 
podrà oferir altres serveis relacionats amb l’atenció a les Violències masclistes en cas que hi 
hagués una necessitat detectada i un acord mutu de posar-los en marxa.

Servei d’Informació Jurídica:

Aquest servei tindrà els objectius següents:

· Assessorar, orientar i informar jurídicament les dones usuàries en matèria de dret civil, penal, 
administratiu, laboral, internacional i estrangeria, i justícia gratuïta i especialment en les àrees 
d’igualtat, família i violències masclistes.

· Assessorar, orientar i informar jurídicament els professionals i les professionals que 
intervenen en matèria de dret civil, penal, administratiu, laboral, internacional i estrangeria, 
justícia gratuïta i especialment en les àrees d’igualtat, família i violències masclistes.

· Oferir una atenció integral a les dones vers la violència masclista VM masclista fent servir i 
derivant, si fos necessari, a altres serveis del propi Consell o a altres serveis externs.

· Dur a terme les coordinacions necessàries amb la resta de professionals i institucions 
implicades. Especialment amb les i els professionals dels Casals d’acollida Ariadna i Aurora, 
del servei d’assistència psicològica a les víctimes de violència de gènere, del Centre 
d’informació de la dona (CID), de la seu central de la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat, 
dels serveis socials municipals i de mancomunitats i les Taules locals d’intervenció contra 
les violències masclistes.

· Formar professionals en matèria d’igualtat i violència masclista, dins la seva competència 
jurídica.

· Treballar en xarxa amb les diferents figures professionals, i especialment amb els diferents 
ajuntaments on es desenvolupa l’atenció presencial, així com amb la resta

· d’ajuntaments dels municipis del voltant.

Altres serveis relacionats amb l’atenció a les Violències masclistes

· La Direcció Insular d’Igualtat previ acord amb l’Ajuntament de Marratxí pot oferir altres serveis 
relacionats amb l’atenció a les violències masclistes prèvia detecció i justificació de la 
necessitat d’aquests.

3. Ús de la imatge corporativa i comunicació de l’acord

En el material gràfic, imprès o en qualsevol altre suport, així com en la difusió que es faci de les accions 
i/o activitats que se’n deriven d’aquest conveni, es fa constar la col·laboració de les dues institucions i hi 
ha de figurar expressament els seus logotips.

La presencia i distribució de la imatge i senyalització del servei de la Direcció Insular d’Igualtat i 
Diversitat en l’accés a l'equipament i dins dels espais compartits seguiran el criteri acordat a la comissió 
de seguiment.



La Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat comunicarà amb caràcter previ les variacions d’horaris i altres 
circumstàncies del servei que es presta, a la comissió de seguiment.

Qualsevol de les parts pot emprendre iniciatives de comunicació sobre el contingut d'aquest acord, 
respectant la identificació i marques de cadascuna de les parts, així com reflectint fidelment el contingut.

Les iniciatives de comunicació conjuntes es planificaran i coordinaran tenint en compte els criteris 
comunicatius d'ambdues parts.

4. Informació confidencial i protecció de dades de caràcter personal

La informació referida a qüestions internes (organitzatives, de personal, etc.) pròpies de cada entitat que 
les parts comparteixin o es lliurin en desenvolupament d'aquest Conveni, tindrà caràcter de 
confidencial, si no s'acorda expressament el contrari.

La informació i les dades que tractarà el personal del servei de la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat 
tindrà el caràcter reservat propi de les dades personals i, per tant, estarà sotmès al deure de 
secret, sense que es pugui comunicar a terceres persones.

5. Responsabilitat civil i patrimonial

L’Ajuntament de Marratxí i la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat disposaran de les cobertures de 
responsabilitat civil que corresponguin, i coordinaran la seva actuació en cas d'accidents o incidents 
derivats del funcionament dels serveis públics.

6. Condicions de treball

L’Ajuntament de Marratxí i la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat establiran els mitjans de coordinació 
que siguin necessaris per cooperar en la protecció i prevenció de riscos laborals, d'acord amb 
allò que disposa el Reial Decret 171/2004, de 30 de gener, pel que es desenvolupa l'article 24 de la Llei 
31/1995, de 8 de novembre, de Prevenció de Riscos Laborals.

Cadascuna de les dues administracions publiques aplicarà al seu personal les condicions de treball i el 
regim de funcionament vigents en cada moment i que els són propis.

7. Coordinació i seguiment

Per al bon funcionament de l’acord es crearà una Comissió Tècnica de Seguiment integrada per un 
mínim d’un representant de cada entitat:

- Una persona en representació de la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat del Consell de Mallorca, 
designada per la persona titular de l’esmentada àrea.
- Una persona en representació de l’Ajuntament de Marratxí, designada pel batle de l’Ajuntament.

- Una persona que actuarà com a secretari o secretària, amb veu però sense vot, designada 
d’entre el seu personal funcionari per la Direcció Insular d’Igualtat i Diversitat del Consell de Mallorca.

El règim de funcionament de la Comissió Tècnica de Seguiment s’ha d’ajustar a les normes que conté 
la Secció 3ª del capítol II del títol preliminar de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de Règim jurídic del sector 
públic. El mateix òrgan col·legiat ha de designar el president o presidenta d’entre els seus membres.

La comissió s’encarregarà d’analitzar i resoldre els dubtes, controvèrsies i la proposta de resolució de 
totes aquelles qüestions que es derivin de l’aplicació d'aquest Conveni, així com de complir les funcions 
que se li assignen en els diversos pactes.

La Comissió informarà periòdicament de la seva actuació i establirà les sessions de treball que consideri 
oportunes d'acord a la funció que se li assigna.

8. Finançament

Aquest conveni no comporta cap contraprestació econòmica entre les parts, ni suposa aportacions 
dineràries. Aquest conveni no implica cap compromís financer per part del Consell de Mallorca ni 
suposa cap previsió pressupostària específica, al llarg de tota la seva vigència.



9. Vigència

Aquest conveni entrarà en vigor el dia que es formalitzi mitjançant la seva signatura i tindrà una durada 
de 4 anys. El conveni es podrà prorrogar per 4 anys més en una sola pròrroga, o bé es podrà 
prorrogar per anualitats, fins a sumar un màxim de 4 anys més; i en tot cas per acord mutu de les 
parts formalitzat abans de la finalització del termini inicial de 4 anys de vigència del conveni.

10. Causes de resolució

Aquest conveni es pot resoldre de manera anticipada, amb audiència prèvia de les parts, per les causes 
següents:

a) Per acord mutu de totes les parts, que s’ha de formalitzar per escrit. Un cop complert el primer any 
de vigència, i pels anys successius, inclosos els anys de l’eventual pròrroga, serà suficient que una 
sola de les parts insti la resolució perquè aquesta es dugui a terme sense implicar responsabilitats 
derivades d’incompliment per a cap de les dues parts.

b) Per la impossibilitat sobrevinguda, legal o material, de complir les obligacions que es deriven de 
l’objecte d’aquest instrument de col·laboració.

c) Per la denúncia prèvia per escrit d’alguna de les parts, amb una antelació mínima de tres mesos 
abans de l’acabament de la vigència del conveni.

d) Per incompliment greu i manifest, per qualsevol de les parts, de les clàusules pactades, amb la 
denúncia prèvia d’una de les parts. En aquest cas, es poden exigir les responsabilitats que es 
derivin d’incomplir-les.

11. Conseqüències aplicables en cas d’incompliment

En cas de donar-se qualsevol incompliment en alguna de les clàusules d’aquest conveni, serà objecte 
d’anàlisi per part de la Comissió Tècnica de Seguiment, que establirà els criteris d’acord amb l’article 49 
e) de la Llei de Règim Jurídic del Sector Públic i els proposarà a les parts, ajustant- se en tot cas a 
l’establert a l’article 51.2 c) de l’esmentada Llei.

Si l’incompliment es produeix per deixar de prestar-se el servei previst a la clàusula 2.1 d’aquest 
conveni, per un període mínim de cinc mesos, l’Ajuntament de Marratxí podrà instar al Consell de 
Mallorca a que reprengui la prestació del servei en un termini màxim d’un mes. Transcorregut el període 
total de sis mesos, l’Ajuntament de Marratxí podrà instar la resolució del contracte per incompliment 
greu.

Si l’incompliment es produeix per no haver-hi un local municipal disponible per un període de 
mínim de cinc mesos, el Consell de Mallorca podrà instar a l’Ajuntament de Marratxí a que proporcioni 
el local en un termini màxim d’un mes. Transcorregut el període total de sis mesos, el Consell de 
Mallorca podrà instar la resolució del contracte per incompliment greu.

Si l’incompliment es produeix, per manca de mobiliari, telèfon, ordinador, impressora o per manca de 
reposició dels materials fungibles, o per manca de la neteja i manteniment de l’espai, per un període 
mínim de quatre mesos, o si la manca dels elements esmentats es produeix en períodes inferiors 
però es reitera un mínim de tres vegades, el Consell de Mallorca podrà instar la resolució del 
contracte per incompliment greu.

12. Modificacions

Els termes d’aquest conveni de col·laboració podran modificar-se d’acord mutu entre les parts. La 
modificació s’incorporarà com a part inseparable del text del Conveni.

13. Règim jurídic i jurisdicció competent



a) Aquest conveni està exclòs de l’aplicació de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del 
Sector Públic, en virtut del que s’estableix a l seu article 6.

b) Aquest conveni no te naturalesa subvencional i resta exclòs de l’àmbit d’aplicació de l’Ordenança 
General de subvencions del Consell, en virtut del que s’estableix a l seu article 4.1 j).

c) Atès que es tracta d’un conveni subscrit entre administracions públiques, hi són aplicables les 
normes de dret administratiu que hi pertoquin, i així són d’aplicació la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del 
procediment administratiu comú de les administracions públiques, i la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de 
règim jurídic del sector públic.

d) Les Bases d’execució dels pressupost, aprovades pel Ple del Consell Insular de Mallorca 
en sessió extraordinària de dia 23 de desembre de 2021 (Butlletí Oficial de les Illes Balears, núm. 178, 
de 28 de desembre de 2021) seran d’aplicació al Consell de Mallorca.

Sense perjudici de l’anomenada conciliació entre les parts, les qüestions litigioses que se’n puguin 
derivar, atesa la seva naturalesa juridicoadministrativa, s’han de sotmetre als jutjats o tribunals de la 
jurisdicció contenciosa administrativa de Palma, amb la renúncia expressa de les parts a qualsevol 
altra que els pugui correspondre.

I com a prova de conformitat, les parts signen aquest conveni, per duplicat,

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula la senyora Lola Nchaso, portaveu de Vox: 
“Vox admite la violencia machista como cualquier otra violencia proceda de donde proceda. 
Como bien saben ustedes, Vox está en contra de la improcedente ley de violencia de 
género, abogando por una ley más completa que nos incluya a todos, la ley de violencia 
intrafamiliar que protege la integridad de la familia y de todos sus miembros. La mujer no es 
la única víctima de la violencia y por tanto es injusto cualquier tipo de legislación que excluya 
al resto de miembros del núcleo familiar en cuanto a protección se refiere, así como es igual 
de injusto incluir a las parejas homosexuales. Votaremos abstención y no en contra porque 
la violencia machista es un tipo de violencia incluida dentro de la intrafamiliar y porque es 
obvio que requiere de este tipo de prestaciones y asesoramiento, si bien pensamos que lo 
idóneo es que debería ser extensivo al resto de los miembros que componen la familia. 
Gracias”

Té la paraula el senyor Batle, Miquel Cabot: “No li veig molt de relació a aquest punt amb el 
que vostè ha dit, perquè el servei d’informació jurídica és per moltes coses, no només per 
violència, però ja està, ja ho ha dit”

Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa de 
Drets Socials, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents 
acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de 
MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels tres regidors del PP, dels tres regidors de Ciudadanos, 
del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb l’abstenció de la regidora de 
VOX; aprovar els acords esmentats. 

8. Aprovació del Pla municipal d’adolescència i joventut de l’àrea de Joventut

Atès que la Llei Reguladora de Bases de Règim Local reconeix al municipi el nivell bàsic i 
essencial de l’organització territorial a les Illes Balears, que permet fer més efectiva la 
participació de la ciutadania en l’adopció de les decisions públiques que l’afecten més 
directament, així com gestionar amb menor cost i major efectivitat les competències locals.



Atès que en el capítol III Competències, article 25, 1.- El Municipi, per la gestió del seus 
interessos i en el àmbit de les seves competències, pot promoure activitats i prestar els serveis 
públics que contribueixen a satisfer les necessitats i aspiracions de la comunitat veïnal en els 
termes prevists.

Atès l’article 2. El Municipi exercirà en tot cas com a competències pròpies, en els termes de la 
legislació del Estat i de les Comunitats Autònomes, les següents matèries entre d’altres
l)- Promoció del esport e instal·lacions esportives i d’ocupació del temps lliure

Atès que la Llei 5/2022, de 8 de juliol, de Polítiques de Joventut de les Illes Balears, menciona 
que les polítiques de joventut són totes aquelles actuacions dirigides a millorar les condicions 
socials de les persones joves, tot acompanyant-les en el procés vital i capacitant- les per 
assolir competències personals i professionals que en propiciïn l’autonomia, l’emancipació i la 
participació en tots el àmbits socials.

Atès que l’Estratègia de la Unió Europea per a la joventut 2019-2027, aprovada per resolució 
del Consell de la UE i dels representants dels estats membres, estableix que la política que es 
dugui a terme en aquest àmbit no només ha de permetre als i a les joves convertir-se en els 
artífexs de la seva vida, donar suport al seu desenvolupament personal, reforçar la resiliència i 
dotar-los d’habilitats per a la vida, a fi que puguin afrontar els reptes d’un món canviant, també 
ha d’animar a la joventut i dotar-la de recursos necessaris per convertir-se en ciutadans actius; 
millorar les decisions polítiques en tots els sectors, en particular l’ocupació, l’educació, la 
salut, l’habitatge i l’emancipació com a garantia d’inclusió social, en quant a l’impacta sobre 
la joventut; contribuir a l’eradicació de la pobresa juvenil i de totes les formes de 
discriminació i promoure l’emancipació juvenil. Aquesta visió de la joventut com a agent 
transformador impregna també l’Agenda 2030 de desenvolupament sostenible de Nacions 
Unides, adoptada per l’Assemblea General de l’ONU el setembre 2015.

Atès que el Pla Municipal d’Adolescència i Joventut del Ajuntament de Marratxi és un 
instrument fonamental d’actuació de la Regidoria de Joventut per tal de garantir els drets 
dels adolescents i joves, recollint les directrius i recomanacions que marca la legislació 
esmentada.

Àtes que al Pla municipal es marquen les línees d’actuació municipal i els objectius que 
defineixen els quatre eixos que l’ estructuren, amb el principi fonamental de que els nostres 
joves puguin protagonitzar la seva autonomia: Eix emancipació, la seva plenitud, Eix 
Benestar, el reconeixement del seu propi espai social, Eix territori, i tot això en la seva 
capacitat de participació i creativitat, Eix transformació.

Amb la responsabilitat de construir les polítiques de joventut, el nou pla parteix del resultat 
de l’anàlisi de la realitat juvenil del municipi resultant una fotografia de l’estat actual de la 
adolescència i joventut a Marratxí. En aquest procés s’ha comptat amb la implicació de les 
mateixes persones joves, i dels tècnics i professionals vinculats a l’elaboració i aplicació de les 
polítiques de joventut.

Atès que es fa necessaria l’elaboració i aprovació del Pla Municipal d’adolescència i joventut 
al municipi de Marratxí per marcar les línies d’actuació en referència a l’Àrea de Joventut pel 
període 2022-2025 i per tal de garantir els drets dels adolescents i jove, recollint les directrius 
i recomanacions que marca la legislació en aquesta matèria.



Atès que d’acord amb l’article 5.3 de la Llei 1172016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i 
homes, s’ha sol.licitat a l’Institut Balear de la Dona informe d’avaluació d’impacte de gènere.

Per tot l’exposat es sol·licita:

1.- Aprovar el Pla municipal d’adolescència i joventut 2022-2025 del municipi de Marratxí. 

2.- Que l’expedient prossegueixi la tramitació necessària per a la seva conclusió.

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula la portaveu de Vox, senyora Lola Nchaso: 
“Nuestro voto será en contra, si bien es necesario un plan de esta magnitud para encaminar 
a los jóvenes hacia el camino de la vida más adecuado, nos asaltan dudas sobre su 
verdadera intención, ya que en el mismo apreciamos el atisbo o la sospecha de que su 
propósito es adoctrinar, modelar al gusto la juventud según los cánones de su ideología. 
Parece como si quisiera emular al señor Ministro de Consumo teledirigiendo el destino de 
todos y ordenando qué debemos comer, qué debemos beber y cómo debemos vestir, qué 
coche debemos elegir, hasta a qué hora debemos poner una simple lavadora. Fieles a su 
más estricta agenda 2030, que es para ustedes la sagrada biblia del progre, nos quieren 
meter con un calzador todo lo que incluye en la misma, alcanzando como objetivo final a 
corto plazo la prohibición de distintas posibilidades para conseguir la única alternativa, la 
que dictan ustedes. Por tanto creemos que este tipo de planes están creados para educar a 
los jóvenes a imagen y semejanza de lo que los partidos de izquierda representan. Dejen 
que los padres eduquen a sus hijos en los valores y creencias que consideren oportuno, y 
que sea el joven en su raciocinio y en su libertad de elegir el que decida finalmente el 
camino que quiera seguir en su vida. Gracias.”

Li contesta el Batle: “Només esteim a la part resolutiva però ja me sembla que esteim a 
plenaris diferents, la veritat. Però amb tot el que vostès han dit dels joves aquí a aquest 
plenari que ara amb aquest argumentari de veres que no l’acab d’entendre, però bé”

Ara té la paraula el senyor Jaume Llompart, portaveu del Partit Popular: “Només volia fer 
una pregunta: a veure si, l’hem mirat i no ens pareix molt mala idea, i veim que té bona 
intenció, volia saber si per fer aquest pla l’han fet conjuntament amb les entitats juvenils, 
clubs d’esplai, espais, escoltes que tenim al nostre municipi. Moltes gràcies”

A continuació intervé el senyor José María Amengual, portaveu de Ciudadanos: “Moltes 
gràcies, bon vespre a tothom, moltes gràcies senyor Batle. Referent a aquest pla 
d’adolescència i joventut hem de dir que ens congratulam de que recolleixi qualcuns punts 
que vàrem proposar nosaltres a una moció de juliol del 20, simplement això, moltes gràcies”

Ara té el seu torn de paraula la senyora Irene García, regidora de Joventut: “Bon vespre, 
moltes gràcies. Idò per elaborar aquest pla s’ha estat en contacte tant amb esplais com 
associacions juvenils, s’han fet reunions a diferents nuclis, s’ha convidat a participar, s’han 
citat, s’ha convidat a participar a tota la joventut que hem considerat, s’ha fet difusió perquè 
poguessin participar i hem comptat amb totes les entitats. Vol dir que a més la darrera 
reunió, la setmana passada vàrem tenir una reunió amb els representants dels clubs d’esplai 
i els hem fet també, els hem traslladat què s’ha elaborat per si volien fer qualque aportació i 
perquè estiguessin informats de les línies i d’allò que reflexava allò que ells ens  havien fet 
sentir”



Sotmès l’assumpte a votació i atès el Dictamen favorable de la Comissió Informativa de 
Drets Socials, de data 24 de novembre de 2022 abans transcrit, els senyors assistents 
acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de 
MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels tres regidors de Ciudadanos i del regidor d’Unides 
Podem; amb el vot en contra de la regidora de VOX i amb les abstencions dels tres regidors 
del PP i del regidor del Grup Mixt; aprovar els acords esmentats. 

Torna a intervenir el senyor Batle: “Pareix ser, senyora Nchaso, que s’ha quedat tota sola. Ho 
dic com que ha dit que era una cosa només d’esquerres, pareix que és una cosa que no és 
només d’extrema dreta, ho dic perquè està bé tenir-ho en compte”

9. Moció presentada pel grup municipal Vox Marratxí relativa al “Desarrollo de un 
proyecto de ayuda a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad”

Seguidament agafa la paraula la portaveu de Vox: “Como todos veréis la moción es bastante 
larga, si queréis la leo de pe a pa o paso, porque al principio habla de unas cifras de 
comparativas en lo que se gasta en la política de la muerte y en la política de la vida, la 
cantidad de nacimientos y muertes que ha habido en estos años 20-21 y lo que queda de 
este 22, si queréis puedo saltarlo y me voy directamente a la descripción del proyecto”

Contesta el senyor Batle: “És decisió seva, com vostè vulgui. Que és decisió seva perquè 
la defensa vostè, com vostè vulgui, si vol passar als acords per nosaltres no hi ha cap 
problema.”

Segueix la senyora Nchaso: “Vale, voy a leer el proyecto”

A continuació es dona compte i lectura per part de la portaveu de Vox, d’una part de la 
Moció presentada per Vox Marratxí, en data 18 de novembre de 2022 relativa al “Desarrollo 
de un proyecto de ayuda a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad”, que diu 
textualment:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

España sufre la tasa de natalidad más baja desde que hay registros y miles de mujeres 
embarazadas siguen siendo olvidadas por las administraciones públicas de forma 
incompatible con el proclamado Estado Social que ni siquiera ha sido capaz de promulgar 
una ley de lucha contra la exclusión social motivada por la maternidad.

En España frente a las 450.687 personas que fallecieron en el año 2021, tan solo nacieron 
336.811 bebés, la menor cifra desde que se comenzaron a tomar los datos en 1941. 
Desgraciadamente en 2020, último año con cifras, abortaron en España 88.269 mujeres y 
en 2019, último año sin pandemia, fueron 99.149 mujeres. Lamentablemente, esto no tiene 
otra explicación que la única opción que se les presenta a las mujeres frente a cualquier 
complicación en el embarazo, tanto si es sanitaria como si es socioeconómica, es el aborto.

Esto lo atestigua que en 2020 la inversión destinada por el conjunto de las Administraciones 
Públicas para las mujeres embarazadas que necesitaban apoyo fue tan sólo de 3.392.233 
euros, frente a los 32.218.185 euros de ayudas estatales para el aborto. Se dedicaron 10 € 
en favor del aborto por cada 1 € en ayudas a mujeres embarazadas. 



Frente a esta situación, VOX defiende que la maternidad es un medio irremplazable por el 
que se gesta la sociedad. Es, además, fácil imaginar que, si no prestamos los apoyos 
necesarios a la mujer embarazada para ejercer su derecho a ser madre, la sociedad 
desaparecerá.

En este sentido, el Convenio del Consejo de Europa sobre Prevención y Lucha contra la 
Violencia contra las Mujeres y la Violencia Doméstica de 2011 establece en su artículo 39:

“Las Partes adoptarán las medidas legislativas o de otro tipo necesarias para tipificar como 
delito, cuando se cometa de modo intencionado: a la práctica de un aborto a una mujer sin 
su consentimiento previo e informado”

Aunque no tengamos conocimientos de prácticas de abortos en España sin consentimiento 
de las mujeres, sí que existe una tendencia a fomentarlo y plantearlo como la única 
alternativa a las mujeres en situación de vulnerabilidad. Esta falta de alternativas que las 
Administraciones Públicas deberían de ofrecer en lugar de fomentar el aborto, vulnera los 
derechos de las mujeres embarazadas.

Asimismo, debemos defender no solo el derecho de las mujeres a recibir apoyo de las 
instituciones públicas para no abortar si no también durante el embarazo, porque éste es un 
periodo de grandes modificaciones metabólicas, hormonales e inmunológicas, 
considerablemente perceptibles por la mujer desde el inicio de la gestión y desde el punto 
de vista psicológico que supone un importante cambio para el que no todas las mujeres, por 
sus circunstancias, están preparadas. En los casos de mayor precariedad y vulnerabilidad, 
se deben emplear todos los recursos posibles para que la madre pueda enfrentarse a estos 
cambios y elabore estrategias para llevar a cabo el cuidado del recién nacido, facilitando que 
se cree el vínculo necesario entre ambos que garantice una crianza saludable.

Diferentes investigaciones han analizado en qué medida los múltiples aspectos fisiológicos, 
psicológicos y sociales, influyen en cómo se desarrolla el embarazo, el parto, el puerperio, la 
maternidad y el vínculo afectivo y han puesto de manifiesto la realización existente entre 
variables psicológicas (estrés, depresión, baja autoestima, ansiedad), con partos más 
prolongados para las mujeres y una mayor cantidad de resultados negativos para el bebé, 
tales como nacimientos prematuros y de bajo peso al nacer. La causa por la que se produce 
este efecto nocivo no está clara, pero se postulan dos hipótesis: un cuidado prenatal 
inadecuado derivados de estas condiciones psicológicas, o una relación directa sobre el 
embarazo producida por modificaciones directas a nivel bioquímico u hormonal. Así mismo, 
hay claras evidencias del papel esencial que juegan las expectativas que elabora la mujer 
con respecto al nacimiento, siendo las principales las que se refieren al apoyo 
proporcionado por la pareja y cuidadores, la calidad en la relación profesional sanitario-
paciente, la participación activa en la toma de decisiones, y el manejo del dolor.

Los estudios han destacado la importancia de orientar a la mujer embarazada en situación 
vulnerable, para que a partir de una atención profesional y especializada puedan reconducir 
sus experiencias traumáticas y pueda retomar un proyecto personal más adaptado a su 
interés y posibilidades. 

No cabe duda que crear recursos para apoyar a mujeres en momentos críticos de sus vidas 
es una importante herramienta de prevención y de reinserción con altos niveles de 
beneficios para las madres, sus hijos y para la sociedad.



Por ello, desde todos los estamentos del Estado debemos asegurarnos de que existan los 
recursos necesarios para atender a toda mujer embarazada en situación vulnerable de una 
manera integral y se le proporcione el apoyo psicológico y habitacional que le permita 
afrontar esta situación del mejor modo posible, así como su integración social y la de su hijo 
o hijos.

Los ayuntamientos son parte esencial para que ninguna mujer en situación de vulnerabilidad 
se encuentre sola. Así lo recogen los artículos 25 a28 de la Ley 7/85 de 2 de abril, 
Reguladora de las Bases del Régimen Local que otorgan al municipio competencia para la 
promoción de servicios sociales. En el punto 2 de ese mismo artículo 25, señala que 
“ejercerá en todo caso como competencias propias”:

e) “Evaluación e información de situaciones de necesidad social y la atención inmediata a 
personas en situación o riesgo de exclusión social”.

En nuestra sociedad existe una gran escasez de recursos públicos de acogida y 
acompañamiento a mujeres embarazadas, especialmente cuando tienen menores a su 
cargo, en situación de vulnerabilidad social. Así lo atestiguan las entidades que se dedican 
profesionalmente a la atención, asesoramiento y acogida de mujeres en la situación 
vulnerable.

Ejemplo de ello, es cómo al desarrollar este proyecto en el municipio madrileño de 
Majadahonda que cuenta con unos 72.000 habitantes, frente a la negación  de la existencia 
de mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad en el término municipal por parte de 
los servicios sociales, la Concejalía de Infancia y Familia localizó a 81 mujeres en esta 
situación que no habían sido atendidas por esos mismos servicios sociales durante los tres 
años anteriores, pero sí habían sido acompañadas y apoyadas por otras entidades privadas.

DESCRIPCIÓN DEL PROYECTO

Debido a la falta de regulación expresa por nuestro ayuntamiento en esta materia y debido a 
la preocupación por cubrir esa necesidad manifiesta, es necesario establecer un proyecto 
concreto de ayuda a estas mujeres. 

El objeto de este proyecto deberá ser la integración de mujeres embarazadas con o sin otros 
menores a su cargo empadronadas en situación de vulnerabilidad social. Éste consistirá en 
ofrecerles residencias temporales de acogida materno-infantil y orientarles en conseguir un 
entorno socioeconómico adecuado.

Para ello debe establecerse un programa de acompañamiento y acogida que atienda a las 
mujeres, les proporcione alojamiento, manutención y ayuda, apoye a las madres en el 
vínculo madre-hijo, prevenga situaciones de desamparo y trabaje para la consecución de 
todos estos objetivos.

Este proyecto en favor de las mujeres embarazadas debe establecerse de manera estable y 
duradera y ofrecer apoyo a las mujeres hasta los dos años de vida del bebé para así 
acompañar a las mujeres en su proceso de cambio en su proyecto vital.

Tal y como se recoge en el artículo 12.1 del Real Decreto 887/2006, de 21 de julio, que 
aprueba el Reglamento General de Subvenciones, los objetivos estratégicos describen el 



efecto e impacto que se espera lograr con la acción institucional durante el periodo de 
vigencia del Plan Estratégico de Subvenciones y han de estar vinculados con los objetivos 
establecidos en los correspondientes programas presupuestarios.

Para ello debe primero establecerse un eje en el Plan Estratégico de Subvenciones donde 
se incluya un programa que tengan como objetivo que ponga a disposición de las madres 
embarazadas en situación de vulnerabilidad la posibilidad de acudir temporalmente a 
residencias de acogida materno-infantil.

Segundo, deberán promoverse unas bases reguladoras para otorgar una subvención a una 
entidad sin ánimo de lucro para la ejecución del proyecto municipal de integración de 
mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad socio-familiar. La subvención en 
concurrencia competitiva que se concederá se regirá por la Ley 38/2003, de 17 de 
noviembre, General de Subvenciones, por el Real Decreto 887/2006, de 21 de julio, por el 
que se aprueba el Reglamento de la Ley 38/2003; y por lo establecido en el artículo 23.2.a) 
de la Ley de Subvenciones.

Dichas bases establecerán que las entidades apoyarán a la madre para reforzar los vínculos 
madre-hijo para prevenir situación de desamparo tanto para la madre como para el hijo. 
Para este fin se exigirá experiencia, de al menos un año, en la gestión de programas 
intervención integral de mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad física, psíquica 
y social.

Tercero, se aprobará la convocatoria que establezca un periodo subvencionable de no 
menos de tres años a una misma entidad para que las mujeres junto con sus hijos estén 
atendidas hasta los dos años de vida del bebé.

Este proyecto comenzará a cumplir la obligación de todas las Administraciones Públicas de 
atender a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad de una manera efectiva para 
lo que nuestro ayuntamiento deberá destinar una partida presupuestaria suficiente.

Por todo lo anteriormente expuesto, el Grupo Municipal VOX presenta al Pleno de la 
Corporación Municipal del Ayuntamiento de Marratxí para debate y aprobación, si procede, 
la siguiente

PROPUESTA DE ACUERDO

PRIMERO: El Ayuntamiento aprobará un nuevo Plan Estratégico de Subvenciones, las 
Bases y la Convocatoria para establecer un proyecto de atención a mujeres embarazadas 
en situación de vulnerabilidad que les proporcione alojamiento, manutención y ayuda, apoye 
a las madres en el vínculo madre-hijo y prevenga situaciones de desamparo.

SEGUNDO: El Ayuntamiento destinará en el próximo presupuesto municipal una partida con 
las suficientes garantías para el desarrollo del proyecto de atención a mujeres embarazadas 
en situación de vulnerabilidad.

TERCERO: La subvención para atender a mujeres embarazadas en situación de 
vulnerabilidad será en régimen de concurrencia competitiva, a un solo proyecto de una 
entidad sin ánimo de lucro, con una duración de al menos tres años”

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula el portaveu de Ciudadanos, senyor José 



María Amengual: “Moltes gràcies senyor Batle i senyora regidora. [Passa a parlar en 
castellà] Señora Nchaso, Lola, el título de la moción de verdad que embelesa y promete. El 
problema está en el segundo párrafo, que dice literalmente: lamentablemente esto no tiene 
otra explicación que la única opción que se les presenta a las mujeres frente a cualquier 
complicación en el embarazo, tanto si es sanitaria como si es socioeconómica, es el aborto. 
Usted vincula el aborto con la baja natalidad en este párrafo, entonces desde luego si 
continuamos leyendo encontraremos más vínculos que no consideramos ni para tener en 
cuenta, por lo tanto votaremos en contra de esta moción, está claro que el vínculo madre-
hijo es inigualable, pero tan inigualable como el derecho a la mujer a elegir. La mujer tiene 
derecho a elegir qué hacer con su cuerpo, y esto ustedes lo tienen claro pero en el sentido 
opuesto. Gracias”

Ara té el seu torn de paraula la senyora Aina Amengual: “Bon vespre a tothom. El nostre vot 
també serà en contra i explicaré a continuació el motiu. Primer de tot dir que convendria 
contextualitzar un poc més les dades que ens presenten a la moció. Amb això vull dir que si 
miram les dades de l’IBESTAT, Institut d’Estadística de les Illes Balears, podem veure que el 
número de defuncions a nivell de les Illes Balears el 2020 són 8.559 i si miram el número de 
naixements vius en 2020 a les Illes Balears són 9.455, amb això veim que els naixements a 
les Illes Balears superen les defuncions en un 11% aproximadament, per la qual cosa 
podem veure que les dades no són comparables a les de nivell estatal, on la diferència és 
que de les defuncions superen els naixements en un 25% aproximadament. A més a més 
crida l’atenció que a la moció es faci una afirmació com la inversión destinada por el 
conjunto de las administraciones públicas para las mujeres embarazadas que necesitan 
apoyo fue tan solo de 3.392.233 euros, frente a los 32.218.185 euros de ayudas estatales 
para el aborto. Se dedicaron 10 euros en favor del aborto por cada 1 euro en ayudas a 
mujeres embarazadas. Primer de tot ens agradaria saber d’on surten aquestes dades, 
perquè també estaria bé que com a mínim a les mocions informin d’on treuen aquesta 
informació, de moment nosaltres no coneixem on surt reflectit tot això. Després també me 
sorprèn, i els hi explicaré per què, a la moció diu: la inversión destinada por el conjunto de 
las administraciones públicas, i jo deman quines són les administraciones públicas que 
s’inclouen a aquestes dades estadístiques? Com a regidora responsable dels serveis socials 
d’aquest Ajuntament, he de dir que de l’HSI, Historia Social Integrada, que és el programari 
que ens cedeix l’IMAS per tal de fer la recollida de dades estadístiques, i també per poder 
fer un seguiment dels casos i dels expedients que se tenen a serveis socials, i a la majoria 
dels ajuntaments, els únics municipis que no fan ús d’aquest programari són Palma i Calvià, 
i també he de dir que en aquest programari no se reflecteix en cap moment si les dones que 
atenem estan embarassades o no. És a dir, sí que recollim dades d’homes i dones, però no 
s’especifica si aquestes dones estan embarassades, per la qual cosa no vol dir que no 
atenem a dones embarassades, però les dades de les Illes Balears, o al manco, 
concretarem més, a Mallorca, és impossible que les tenguin, i més concretament a Marratxí, 
perquè l’únic programari que utilitzam i que reflecteix segons quines dades, reflecteix dades 
d’homes i dones però no reflecteix dades de dones embarassades, per la qual cosa si 
nosaltres atenem a dones embarassades i això no se reflecteix tampoc no poden saber la 
quantitat d’euros que nosaltres invertim en atendre a aquestes dones, i amb això també 
afegirem que les úniques dades que tal vegada puguin replegar serien de municipis com 
Palma i Calvià que empren altres programaris que no són l’HSI. Això també, per altra banda, 
aquí sembla ser que diu que les administracions públiques en general no atenem a les 
dones embarassades com toca, jo no sé com s’atreveixen a fer tal afirmació, jo puc parlar de 
Marratxí però mai m’atreviria a dir que les administracions públiques no fan, o fan, segons 
quines coses, jo ho desconec. Conec la realitat de Marratxí, però no puc dir que les 
administracions en general no atenen a dones embarassades, això me pareix com a molt 



agosarat. Després també fan referència, diu: aunque no tengamos conocimientos de 
prácticas de abortos en España sin consentimiento de las mujeres, sí que existe la 
tendencia a fomentarlo y a plantearlo como la única alternativa a las mujeres en situación de 
vulnerabilidad. Esta falta de alternativas que las administraciones públicas deberían ofrecer 
en lugar de fomentar el aborto vulnera los derechos de las mujeres. Aquí me sap greu però 
és que me qued sense paraules, aquí volen fer veure que en principi a les dones no els 
queda més remei que avortar perquè nosaltres, com a administració pública, les mig 
obligam, és a dir, jo no sé com no se n’adonen que al cap i a la fi les persones que estan 
atenent a aquestes persones vulnerables són persones tècniques, vull dir tant el personal 
sanitari com les treballadores socials són persones que no tenen res a veure amb política. 
Simplement el que estan fent és aplicar segons quins reglaments, per exemple d’ajudes 
econòmiques, i al cap i a la fi el que estan oferint a la ciutadana en realitat és un ventall de 
possibles solucions al problema, o no, que pugui significar quedar embarassada. I després 
la dona és lliure de triar si segueix endavant amb l’embaràs o no segueix endavant amb 
l’embaràs. Ara, d’aquí a dir que sembla ser que nosaltres fins i tot, a part de donar com a 
única solució l’avort, pareix que quasi quasi els obligam a avortar, això és que no sé, no 
acab d’entendre aquesta intenció, aquesta mala intenció de donar aquesta imatge. Jo sí que 
per ventura faré referència al conveni d’Estambul, que estableix l’obligació de les 
administracions públiques d’actuar des de l’enfocament de gènere front a la violència contra 
les dones, que defineix de manera àmplia com tots els actes de violència basats en el 
gènere que impliquen o poden implicar per a les dones danys o sofriments de naturalesa 
física, sexual, psicològica o econòmica, incloses les amenaces de realitzar aquests actes, la 
coacció o la privació arbitrària de llibertat en la vida pública o privada. I ells diuen sí que 
existe la tendencia a fomentarlo y a plantearlo como la única alternativa a las mujeres en 
situación de vulnerabilidad, idò en relació a això també puc dir que he estat mirant dades 
extretes de l’INE, Instituto Nacional de Estadística, i puc dir que l’adopció nacional el 2021 
va ser de 675 menors adoptats. Per altra banda, l’adopció nacional el 2020 va ser de 542 
menors adoptats. Això significa que el número d’adopcions ha augmentat un 20% i, a més a 
més, també puc afegir que els oferiments d’infants per adopció el 2021 són de 1659 nous 
oferiments i els oferiments d’infants per a l’adopció el 2020 va ser de 1449 nous oferiments. 
Això suposa un augment del 14’5 més que l’any anterior, per tant això també és una altra 
mostra que des de les administracions públiques no únicament s’ofereix com a solució a 
l’embaràs l’avort, perquè aquí hi ha mostres de menors adoptats i d’oferiments d’infants per 
a adopció. Per altra banda, crec que cal recordar que la dona és lliure de fer amb el seu cos 
el que vulgui, i per això tenim el dret a l’avortament a aquest país des de l’any 1985. També 
posen d’exemple de l’Ajuntament de Majadahonda, d’on diuen que hi ha 72000 habitants i, 
segons relaten ells, es varen detectar 81 dones embarassades no ateses pels serveis 
socials però ateses per altres entitats. Per si no ho sabien les entitats privades són ONGs 
com poden ser Creu Roja o Càritas i la ciutadania que és vulnerable no està obligada a ser 
atesa per part dels serveis socials, és un fet lliure que cada ciutadà pot triar anar a 
l’administració pública però també pot triar anar a una ONG, i de fet també pot triar si vol 
acceptar ajuda o no acceptar-la. És a dir, l’obligació del ciutadà a ser atès no hi és, és a dir, 
és un acte lliure que el ciutadà o la ciutadana té en tot moment, per tant jo pens que aquí hi 
ha una mala intenció d’aquest partit polític de voler mesclar una cosa amb l’altra, però 
nosaltres el que volem posar a damunt la taula és que en cap moment podem coaccionar o 
dir al ciutadà el que ha de fer. Ella ens acusa de segons què, jo crec que queda ben clar que 
el tercer sector, és a dir aquestes entitats privades, també miren pel bé de la ciutadania i fan 
tant o més bona feina que les administracions públiques. Per tant simplement dir que 
l’administració pública fa feina, o parlarem més concretament, l’àrea de Serveis Socials de 
l’Ajuntament de Marratxí, fa feina conjuntament amb entitats sense ànim de lucre com Creu 
Roja, Càritas, Casal Solidari, etcètera, per tal de donar-nos la mà i lluitar contra aquestes 



desigualtats existents a la societat, simplement això. Crec que queda ben clar que per part 
de tant d’administracions públiques com per entitats el que hem de fer és això, vull dir que 
no és una competició, no és dir que l’administració pública perquè té entitats sense ànim de 
lucre al seu costat fent feina pel mateix vulgui dir que l’administració pública no faci feina per 
erradicar segons quines coses. Simplement això, gràcies”

Intervé el senyor Jaume Llompart: “Jo només veient l’esperit de la moció, veient la proposta 
d’acord sí que no la veim tan descabellada, òbviament tot el que és l’exposició de motius n’hi 
ha per llogar cadiretes però no serà el moment. Li donarem un vot d’abstenció perquè, no 
veiem malament el possible fet de que l’Ajuntament hi destinàs una partida al pressupost o 
que hi hagués una mica més de cura, que en cap cas estic dient que no se faci en aquest 
cas, però sí que veient un poc la proposta d’acord, aquests tres punts, no ens pareix tan 
descabellat. Sí que és vera que recolzaré les paraules dels nostres companys que amb 
l’exposició de motius perd tota la força, per tant li donarem el vot d’abstenció per la proposta 
d’acord perquè té algo de sentit però en cap cas recolzam tota l’exposició de motius”

Torna parlar la senyora Lola Nchaso: “Seré breve. Solo decir, repito el título, el desarrollo 
ayuda a mujeres embarazadas, mujeres embarazadas, en situación de vulnerabilidad. La 
señora Aina me ha nombrado que si hijos adoptivos, no adoptivos, que dónde he sacado los 
datos, los datos son genéricos, son a nivel nacional, puede estar de acuerdo conmigo y 
decir que se ha invertido más dinero en el aborto que no en la política de natalidad. No he 
dicho en ningún momento que la administración obligue a las mujeres a abortar pero sí 
estoy pidiendo que les facilite, es como aquel estudiante que tiene que ir a estudiar fuera, no 
tiene dinero, los padres tampoco, pero sí hay una puerta abierta donde puede ir a solicitar 
una beca. Una niña embarazada, una señora embarazada, si tiene esa posibilidad de acudir 
a su ayuntamiento, las entidades estas ya están, pero con un ayuntamiento de superávit 
como el nuestro, ¿no podemos crear una partida para que toquen a la puerta? Oiga, mire, 
estoy embarazada y necesito esto. La verdad es que es una pena, no lo ha mencionado en 
ningún momento. ¿Superávit para qué? Pues para estos momentos, para estas 
necesidades, para ese estadillo que estamos de… Se crean subvenciones para otras cosas 
a lo mejor menos importantes. Dentro de 30 años la mitad de jóvenes que están hoy igual ni 
se decidan a tener hijos. ¿Por qué? Porque no tienen trabajo, no tienen medios económicos, 
¿por qué no le abrimos un poco la puerta y crear una partida trianual? Sí, se llevará a través 
de una entidad sin ánimo de lucro, pero a lo mejor incentivada por el Ayuntamiento. Gracias, 
señor Alcalde”

Té la paraula ara el senyor Miquel Cabot, Batle: “Gràcies, senyora Nchaso. Jo abans de 
passar a votació només li volia fer un parell de preguntes però ho deix a l’aire perquè no 
tenc interès tampoc en què me les contesti. Les preguntes són: mares immigrants també? 
Madres inmigrantes también entrarían en su propuesta?”

Contesta la senyora Lola Nchaso: “Siempre que se hayan empadronado sí”

Continua el senyor Batle: “Perfecte, o sigui que hi ha de segona i de primera en aquest 
tema, hi ha vulnerables de primera i de segona. Després s’ha valorat la importància de la 
immigració a la curva demogràfica de la població que ara vos preocupa tant? Res, només 
eren aquestes, més que res per coherència eren un parell de preguntes que li volia tirar a 
l’aire”

Sotmès l’assumpte a votació, els senyors assistents acorden per majoria amb els vots a 
favor de la regidora de VOX; amb els vots en contra dels sis regidors del PSOE, dels quatre 



regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels tres regidors de Ciudadanos, i del regidor 
d’Unides Podem; i amb les abstencions dels tres regidors del PP, i del regidor del Grup Mixt 
rebutjar la moció abans transcrita.

10. Moció presentada per l’equip de govern en suport als drets de les famílies 
monoparentals de les Illes Balears

A continuació el Batle diu: “Aquesta moció ens ve d’una petició, d’un escrit de petició de 
l’Associació de Mares Monoparentals d’Eivissa i Formentera. També, si vos sembla bé, 
també l’argumentari també són bastantes dades, per tant passaré a llegir els acords que, 
com veureu, són acords que jo crec que són molt acceptables”

Seguidament dona compte i lectura, dels punts d’acord de la Moció presentada per l’equip 
de govern, de data 24 de novembre de 2022 en suport als drets de les famílies 
monoparentals de les Illes Balears que diu textualment:

“Segons un estudi que va realitzar en 2021 la European Anti-poverty Network (EAPN) a 
Espanya el 10,37% de les llars són monoparentals. Aquesta dada, fàcilment extrapolable a 
situació de les Illes Balears, ha anat creixent els darrers anys, però manté estable la 
proporcionalitat entre els homes i dones que encapçalen aquestes famílies, un 81,35% dels 
progenitors monoparentals continuen sent dones.

Les famílies monoparentals es troben davant un model econòmic ideat per famílies 
biparentals, que pressuposa l’entrada de dos sous a la llar i que dificulta la conciliació 
familiar i laboral d’aquestes dones que pateixen la pressió afegida de ser l’únic sustent del 
seu nucli familiar. Les mancances estructurals d’una societat que dona l’esquena a la 
criança deriven moltes vegades en problemes perquè les mares monoparentals puguin 
desenvolupar una carrera professional, formar-se o dedicar temps a tenir cura de la seva 
pròpia salut.

Abans de la crisi sanitària, quasi la meitat de les llars monoparentals vivia en situació de risc 
de pobresa i exclusió social. Aquestes xifres van empitjorar durant la covid a causa de la 
sobrecàrrrega associada a l’aïllament, a la manca d’ajudes específiques i a què, davant la 
impossibilitat de fer feina a casa sense poder comptar amb l’ajuda de familiars no convivents 
i professionals, moltes d’elles van haver de demanar vacances, excedències laborals, la 
reducció de la seva jornada o van perdre la seva feina.

En l’actual context econòmic, les administracions públiques, i especialment les entitats 
locals, han d’ampliar la xarxa de suport de les famílies monoparentals, millorant el sistema 
de conciliació de la vida familiar i laboral i assegurant la igualtat d’oportunitat dels infants 
amb un sol progenitor.

El 31 de juliol de 2018 es va aprovar al Parlament de les Illes Balears l’anomenada Llei de 
suport a les famílies. Aquesta llei feia esment per primera vegada a l’augment de la diversitat 
familiar a les nostres illes i reconeixia de manera específica a les famílies monoparentals, les 
quals equiparava a les famílies nombroses.

La llei, a l’article 5, especifica que les famílies monoparentals, independentment del nombre 
de fills, “són famílies en situació de protecció especial i, per tant, han de tenir una atenció 
prioritària o específica, atesa l’especial dificultat per acomplir la cura i l’atenció als membres 



que en formen part [...]”. Aquestes situacions familiars, prossegueix, “són prioritàries en 
l’accés al conjunt dels programes i els serveis públics que desenvolupin i prestin les 
administracions i el sector públic de les Illes Balears, sens perjudici que també s’utilitzin 
altres factors de priorització, com ara la renda”.

Això es tradueix en el fet que les administracions locals de les Illes Balears poden incloure 
exempcions i bonificacions per a les famílies monoparentals en totes les taxes i els preus 
públics de la seva competència, sempre que la possibilitat esmentada estigui prevista a la 
legislació estatal. Assegurant així la igualtat d’oportunitats d’aquestes famílies per participar 
en activitats o serveis de caràcter cultural, educatiu, social o sanitari, però també garantint la 
millora de la conciliació familiar i laboral.

És per tots aquests motius que el Ple de l’Ajuntament acorda:

1. Actualitzar les ordenances i reglaments municipals per donar compliment a la llei de 
suport a les famílies de 2018, que reconeix en situació de protecció especial les famílies 
monoparentals, i que, per tant, els hi garanteix l’accés prioritari al conjunt de programes i 
serveis públics que desenvolupin i prestin les administracions i el sector públic de les Illes 
Balears.

2. Garantir que, des del primer fill, les famílies monoparentals seran objecte d’una protecció 
especial per part de les administracions públiques locals, incloent-hi exempcions i 
bonificacions per aquestes a les bases reguladores de taxes i preus públics del municipi.

3. Instar al Govern de l’estat a aprovar una llei de diversitat familiar i suport a les famílies 
que reconegui els diferents models de família presents en la nostra societat, regulant el 
reconeixement de les famílies monoparentals a l’àmbit estatal i autonòmic i dotant-les d’una 
acció protectora específica”

Sotmès l’assumpte a deliberació continua parlant el Batle: “També simplement comentar que 
des de l’Ajuntament ja fa uns mesos que feim feina per canviar aquestes ordenances per 
poder incloure aquestes peticions que, a més, ja venen també per la llei de 2018, per 
aquestes bonificacions a les famílies monoparentals, i que si tot va bé al plenari de 
desembre les duríem a plenari”

Demana la paraula el senyor José María Amengual per part de Ciudadanos: “Gràcies senyor 
Batle. Dir ja per endavant que nosaltres esteim totalment a favor i votarem a favor d’aquesta 
moció. Només volíem fer una puntualització, que per ventura això pot dur a malentès o… 
Quan parlam de monoparentals són tant d’homes com de dones, no? És que al tercer 
paràgraf, ho he llegit un parell de vegades, referent al tema de l’impossibilitat de fer la feina 
a casa sense poder comptar amb l’ajuda familiar, no convivents i professionals, moltes 
d’elles, i crec que s’està referint a dones o a persones? Val”

El Batle respon: “De fet monoparental inclou les dues, monomarental no, parental”

De nou parla el senyor Amengual: “Ho tenc claríssim això, no tenc cap dubte, però no 
voldria que hi hagués cap malentès”

Continua el senyor Miquel Cabot, Batle: “I la llei 2018 també inclou les dues. També la 
senyora Serra que coneix millor aquesta associació també m’explica que dins 
l’associació hi ha homes i dones, que no és una associació d’un sol sexe o gènere”



Qui intervé ara és el senyor Jaume Llompart, portaveu del Partit Popular: “Gràcies. Ara 
sabent per què han presentat aquesta moció,  jo els hi volia demanar: supòs que fins ara 
aquest Ajuntament ja ha duit a terme polítiques per ajudar a les famílies monoparentals, 
que desgraciadament en molts de casos ho passen malament. Per ventura sabent ara 
això, que ve demanat per aqueixa associació, jo proposava per ventura també ficar les 
famílies nombroses, que també tenen una sèrie de problemes econòmics, ara ja sabent 
això… I llavors volia saber si tenen identificades, hi ha una mica de base de dades a 
nivell municipal, que és el que ens interessa, què hi ha a Marratxí, quines són les seves 
necessitats, més que res perquè com que parlam de doblers per quantificar una mica 
quines ajudes. Deixaré que me contestin però ja els hi diré la segona part que els volia 
dir i és que li donarem suport i que ens  pareix molt bé la iniciativa. Vostè m’ha dit que ja 
s’està fent fins ara, que fa set anys que ho feim, per  tant si s’està fent nosaltres hi votam 
a favor i els hi donam suport, i vostès presenten la moció. Quan qualcú de l’oposició 
presenti una moció d’una cosa que ja s’està fent votin a favor. [Parla el senyor Batle fora 
de micròfon] M’’han dit que sí, que s’està fent, jo crec i ho crec que no han deixat de 
banda a famílies monoparentals, homes, dones a càrrec de fills, ni a ningú, els don tota la 
meva confiança, però els hi deman una mica de coherència, que quan nosaltres 
presentem, i votarem a favor de la moció, que quan nosaltres presentem com a partit de 
l’oposició mocions amb aquest esperit, no ens diguin que votam en contra perquè ja 
s’està fent, perquè és exactament el mateix. Simplement és això, no tenc cap intenció de 
crispació, simplement vull deixar clar que quan nosaltres ho facem amb la mateixa bona 
intenció que vostès ho fan també ens  hi donin suport. Moltes gràcies”

Torna a intervenir el senyor Batle: “Gràcies, senyor Llompart. El tema és que no s’està 
realitzant. Vull dir, quan són coses que se poden fer que no estan dins una ordenança, 
evidentment, que jo què sé,  ara feim un concert i posam unes entrades i posam un preu 
per famílies nombroses, pos un exemple, també se tracta igual a les monoparentals. El 
que no està fet és que no està inclòs a les ordenances municipals, que és el que se 
demana i és el que esteim treballant per dur al ple que ve. A aquesta proposta que vos 
durem el ple que ve, si hi arribam, també ja està l’estudi econòmic, que allà també hi hem 
intentant quantificar, perquè no ha estat fàcil, les famílies monoparentals que hi pot haver 
al municipi. Per tant ara el que ens falta és la feina de veres, per això dic que no està fet, 
que és tots aquests preus públics, per exemple els preus de les piscines municipals, els 
preus de les escoletes de 0 a 3, els preus d’escoles de música, els preus d’escola d’estiu, 
tots aquests preus públics i altres taxes, bonificar-les, sí que ja estan moltes d’elles amb 
famílies nombroses, les que no estiguin també les inclourem, però és que tractar les 
monoparentals també en segons quines casos com a famílies nombroses.  Hem de fer 
aquesta feina per adaptar-nos també a la llei 2018”

Seguidament parla el senyor Humberto López, portaveu d’Unides Podem: “Gràcies 
senyor Batle. També me pareix molt adient el fet de que s’insti el Govern de l’Estat, faig 
referència a l’anterior moció, me pareix molt més adient perquè es tracta de que se doti 
d’una protecció especial per part de les administracions públiques però que sigui per tot 
l’estat, o sigui que no sigui diferent la protecció que se dona a Marratxí que la que se 
donaria, per exemple, a Santa Maria, que està aquí al costat. Aleshores me pareix molt 
més adient això i més adequat que s’insti el Govern de l’Estat, que també denota una 
mínima coneixença de l’estructura de les administracions públiques. I això, gràcies”

Demana la paraula a continuació la senyora Lola Nchaso: “Nosotros votaremos en contra 
si no aceptan estas pequeñas sugerencias. En Vox protegemos a todas las familias, no 



solo a las monoparentales como es el caso, también a las familias numerosas, término 
que no aparece recogido en ningún momento en la moción presentada por el PSOE, Més 
y PI, por tanto ante ellos proponemos modificar esta moción no ciñéndola únicamente a 
las familias monoparentales, sino haciéndola extensible a todas las familias incluyendo, 
como no, a las familias numerosas, que sufren actualmente la carestía de la vida. 
Gracias”

Contesta el senyor Miquel Cabot: “Entenc que ha de llegir-ho el que duu fet perquè ha 
duit una feina fer-ho, però acab d’explicar que a les ordenances les famílies nombroses 
ja estan incloses i que ara posam a les monoparentals al nivell de les nombroses a 
moltes de les ordenances, per tant si vostè vol votar en contra voti en contra, no hi ha 
cap problema, també ho vèiem venir, no ens ve de nou”

Torna intervenir la senyora Lola Nchaso: “Pero demuestra que he hecho los deberes”

Contesta de nou el senyor Batle, Miquel Cabot: “No, clar, per això li dic que entenc que 
ho hagi de llegir perquè li ha duit feina, evidentment”

Sotmès l’assumpte a votació, els senyors assistents acorden per majoria amb els vots a 
favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, 
dels tres regidors del PP, dels tres regidors de Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del 
regidor del Grup Mixt; i amb el vot en contra de la regidora de VOX; aprovar la moció abans 
transcrita.

11. Declaració d’urgència de l’assumpte: Moció presentada per l’equip de govern de 
suport a la professora de català i al claustre de professors del centre “La Salle” 
desprès dels successos ocorreguts la setmana passada

De conformitat amb el que disposen l’article 82.2 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim 
Local de les Illes Balears i l’article 83 del ROF, els senyors assistents, acorden per 
unanimitat aprovar la prèvia declaració d’urgència de la inclusió dins l’ordre del dia de 
l’assumpte: “Moció presentada per l’equip de govern de suport a la professora de català i al 
claustre de professors del centre “La Salle” desprès dels successos ocorreguts la setmana 
passada”

12. Moció presentada per l’equip de govern de suport a la professora de català i al 
claustre de professors del centre “La Salle” desprès dels successos ocorreguts la 
setmana passada 

A continuació es dona compte i lectura per part de la regidora de MÉS, la senyora Aina 
Amengual Marí, de la Moció presentada per l’equip de govern, de suport a la professora de 
català i al claustre de professors del centre “La Salle” desprès dels successos ocorreguts la 
setmana passada que diu textualment:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els alumnes de 1r de Batxillerat del centre La Salle de Palma volien exhibir la bandera 
d’Espanya per, segons l’alumnat “Donar mostres de suport” a la Selecció en el mundial de 



Qatar 2022, per aquest motiu es va arribar a un acord amb el claustre de penjar la bandera 
el dia del partit.

El passat divendres 25 de novembre, un grup d’alumnes de 1r de Batxillerat varen penjar la 
bandera espanyola a la seva aula i amb aquesta acció varen desobeir les indicacions d’una 
professora que feia complir les normes de convivència del centre i seguia les ordres de 
l’equip directiu, ja que s’incomplia l’acord pres al claustre, ja que la Selecció Espanyola 
Masculina de futbol no jugava aquest dia.

Com que no era dia de partit la professora va demanar que la bandera es retiràs. Els 
alumnes es varen negar, actuant en massa contra la professora en un acte deliberat 
d’insubordinació i cridant a mode de burla en el moment en que partia de l'aula.

A més, els alumnes, segons recull la carta del director tècnic de secundària, varen 
coaccionar a una companya que sí que va fer l’intent de creure a la professora i que es va 
mostrar d’acord amb ella.

Davant els fets ocorreguts el director tècnic va prendre la decisió de cancel·lar les dues 
sessions lectives que quedaven per acabar la jornada, ja que, tal i com relata a la seva 
carta “ el respecte als professors, així com el respecte i la solidaritat als companys oferint un 
ambient de convivència positiu, són obligacions que s’han de complir per tots els alumnes. 
Senzillament no podem impartir classe en una etapa educativa no obligatòria a un grup 
d’alumnes que no vol acatar les normes de convivència del centre”.

Convé recordar que el decret 121/2010 de 10 de desembre, regula els drets i deures 
de l’alumnat:

Article 23: Deure de participar en el centre i de respectar els membres de la comunitat 
educativa.

b) Mostrar el respecte i la consideració deguts als membres de la comunitat educativa i a 
qualsevol persona que accedeixi al centre.

g) Respectar el projecte educatiu o el caràcter propi del centre, així com les seves normes 
d’organització, convivència i disciplina, d’acord amb la legislació vigent.

Article 24. Deure de complir les normes de convivència: Els alumnes han de complir les 
normes de convivència del centre recollides en el reglament d’organització i funcionament.

Article 52. Conductes contràries a les normes de convivència:

d) Els actes de desobediència, incorrecció o desconsideració vers els professors o altre 
personal del centre, quan aquests no impliquin menyspreu, insult o indisciplina deliberada.

h) La incitació o l’estímul a cometre una falta contrària a les normes de convivència.

Article 53. Mesures educatives de correcció: 1. Les conductes contràries a les normes de 
convivència del centre poden ser corregides amb les mesures educatives següents:



q) Suspendre el dret a assistència a algunes classes o a totes per un període màxim de tres 
dies lectius, o en cas d’alumnes menors d’edat, fins a entrevistar-se amb els pares o tutors 
legals, sense que aquesta mesura pugui excedir dels tres dies.

És més que evident que no els han expulsat per penjar una bandera d’Espanya a classe, 
varen ser expulsats per botar-se els acords del centre i soscavar l’autoritat d’una professora 
que és autoritat pública.

Aprofitam per recordar que la figura del professorat es considerada “autoritat pública” i té 
“presumpció de veracitat” tal i com ho recull l’apartat 2 de l’article 58 de la Llei 1/2022 de 8 
de març, d’Educació de les Illes Balears.

“Els membres dels equips directius i el professorat seran considerats autoritat pública, 
d’acord amb la normativa bàsica. En els procediments d’adopció de mesures correctores en 
l’àmbit educatiu, els fets constatats pel personal docent i pels membres dels equips directius 
dels centres tindran valor probatori i gaudiran de presumpció de veracitat llevat que es provi 
el contrari, sense perjudici de les proves que, en defensa dels respectius drets o interessos, 
puguin senyalar o aportar els propis alumnes.”

Aquests dies hem estat testimonis de com per part de determinats partits polítics s’ha 
utilitzat un enfrontament entre un grup d’alumnes i la seva professora per polititzar aquest fet 
i per més inri s’ha atacat personalment a una docent.

Existeixen determinats partits, normalment lligats a la dreta, que de manera sistemàtica 
promouen un qüestionament dels criteris pedagògics dels docents, fomentant la seva 
persecució generalitzada, i en aquest cas en particular, dels docents de català, quan en 
aquest cas no és una decisió d’una mestra si no del claustre educatiu.

Però no conformant-se amb això l’ultradreta també ha amenaçat de mort a la professora, no 
únicament han posat a la docent en el punt de mira, publicant fins i tot fotografies amb la 
seva parella i la seva filla menor d’edat, si no que també ha rebut atacs masclistes i greus 
insults, per la qual cosa ha hagut d’eliminar els seus perfils de les xarxes socials.

El Consell de Govern va aprovar dilluns passat encarregar a l’advocacia de la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears a presentar una denúncia a fiscalia per amenaces que poden 
constituir un delicte contra la professora afectada.

Per tot això abans exposat el ple de l’Ajuntament acorda:

1.- Mostrar el nostre més sincer suport i solidaritat amb la professora de català, així com 
expressar el nostre recolzament al claustre educatiu del centre La Salle.

2.- Condemnar i denunciar enèrgicament tots els comentaris contra la persona, els atacs 
masclistes, les amenaces de tota casta incloses les de mort i la persecució generalitzada 
que ha sofert la professora de català per la única raó de fer complir les normes, pel fet de 
ser dona i professora de català.

3.- Declarar intolerable fer ús polític i sistemàtic que fan alguns partits de la dreta i de la 
ultradreta fent qüestionament i abonant arguments falsos i perillosos d’instrumentalització 
política de l’educació i de la llengua. N’hi ha que sempre troben més productiu el 



foment de l’odi, la polarització, l’incivisme, la crispació i l’enfrontament quan tots hauríem de 
donar exemple i fomentar el respecte.

4.- Ens adherim a totes les mostres de suport que també han anat apareixent tant per part 
d’exalumnes, alumnes, companys a la professora afectada.

5.- Les aules dels centres educatius han de ser espais estrictament docents on es poden 
produir, i a més s’han de motivar el debat, encara que sempre amb criteris pedagògics.

6.-No es pot tolerar una nova creuada contra els equips docents, un mundial no forma part 
de l’aprenentatge pedagògic dels alumnes”

Sotmès l’assumpte a deliberació agafa la paraula el senyor José María Amengual, portaveu 
de Ciudadanos: “Gràcies senyor Batle. En primer lloc dir-li a la senyora regidora que no 
posam en dubte el seu relato i tota la informació que ha aportat, però nosaltres esteim en 
contra, deixarem clar, absolutament en contra, i condemnam, qualsevol assenyalament ni 
linchamiento si s’ha produït, o sigui, això per part del nostre grup municipal que quedi ben 
clar, perquè consideram que és un tema molt sensible aquest, i nosaltres jugam un paper 
com a polítics molt important. Hem demanat, i des d’aquí tornam a demanar, que volem 
saber el que ha passat en realitat. El procediment correcte que nosaltres consideram és 
esperar i ser cautelosos, les nostres manifestacions, siguin de qui siguin, poden fer prendre 
més el foc, i pensam que els passos han de ser que s’investigui per part del centre escolar, 
el primer, després per part de l’alta inspecció educativa, i si és necessari en tercer pas la 
intervenció de la fiscalia. No sabem si hi ha novetats recents al respecte, però el que sabem 
en aquests moments ens fa prendre aquesta decisió, que des del nostre grup municipal 
demanam una altra vegada cautela i no passar l’arada davant el bou, això pot ser 
contraproduent en aquesta situació tan sensible. Esteim parlant de gent jove, estudiants, 
esteim mesclant banderes, tal… Siguem cautelosos amb això. Per tant deixem de polititzar 
les coses, això ens desprestigia evidentment com a polítics i és una mala costum que tenen 
qualcuns de polititzar tot, per tant demanam una altra vegada, per enèsima vegada, 
precaució, sentit comú, i esperem al pronunciament que hem demanat anteriorment. Per 
aquest motiu nosaltres consideram que votarem abstenció. Gràcies”

Té la paraula ara el senyor Batle, Miquel Cabot: “Gràcies. Crec que queda clar, evidentment, 
la cautela de les investigacions que se puguin dur a terme, el que crec que està claríssim 
que ja no hi ha cautela perquè evidentment és una mostra que està escrita a les xarxes i 
provocada per qualque partit polític són les amenaces de mort i segons quin tipus 
d’actuacions que s’ha fet per xarxes sobre aquesta mestra. Ho sé, ho sé, només ho estic 
comentant perquè sobretot aquesta moció anava en aquest sentit, no anava en el sentit ni 
de parlar de banderes, perquè això trobam que és una cosa del centre, de fet no en parla, i 
sobretot parlam de l’assetjament que ha sofert aquesta, i de suport a aquesta mestra, 
perquè evidentment jo crec que són autèntiques animalades el que hem pogut veure a 
xarxes. Però sí, entenc el que dèieu, només volia fer aquest incís per fer l’incís de que 
aquesta moció parla sobretot de l’assetjament cap a aquesta professora”

Seguidament parla el senyor Jaume Llompart, portaveu del PP: “Moltes gràcies. A veure, 
com la moció anterior, els acords són bons i de fet després explicaré un poc el per què 
fomentam el nostre vot, però el que és l’exposició de motius no m’hi trobaren ni a jo ni al 
partit que represent, missatges de si existeixen determinats partits lligats a dreta, que si 
ultradreta, que si instrumentalització política de la dreta… No m’hi trobaran, no entraré a 



discutir en aquestes coses, però crec que necessiten d’aquest discurs per fonamentar el seu 
suport, com bé està dient el Batle, i crec que no fa falta, crec que no fa falta. És trist i 
lamentable que duguem quatre dies parlant d’un tema que s’hauria d’haver solucionat 
internament, que és una norma que hi havia dins el centre, o un acord més que una norma, i 
que s’hauria de solucionar amb la professora i els alumnes, o bé amb el claustre si fes falta, 
l’equip directiu i els alumnes. També és trist que, tenguent en compte que hi havia una 
normativa, però que és trist que al nostre país el penjar una bandera hagi acabat d’aquesta 
manera. Crec que aquesta utilització política d’aquesta moció l’estan fent vostès, els tres 
partits de l’equip de govern amb aquesta exposició de motius i atacant d’aquesta manera, 
que ja els hi dic que no faig comptes entrar en cap tipus de discussió. Ara mateix l’únic 
necessari i que amb l’esperit no hi veig és que s’ha d’esclarir el que va passar, s’ha 
d’escoltar a totes les parts, hi ha d’haver prudència i s’ha de saber ben bé el que va passar. 
Cap de nosaltres érem allà dedins, hi ha aquest informe d’aquest docent, si no he llegit 
malament és del director tècnic de l’escola, però hem d’escoltar a la direcció, a la 
professora, als alumnes, als pares, tant si vol, i no podem fer un judici arbitrari o més 
sentimental d’aquest fet, que ja dic que no s’hauria d’haver arribat. Votarem en contra de la 
moció perquè ara mateix la Conselleria té oberta una investigació, que és el màxim òrgan, o 
un dels màxims òrgans que tenim aquí educativament parlant i que és la competent d’això i, 
per tant, aquesta moció no és més que un instrument com he dit abans, un instrument 
polític. Ara mateix crec que l’únic i necessari, i el que ens hauria de preocupar, com bé deia 
el senyor José María de Ciutadans, a tots nosaltres i a tots els altres polítics és recuperar la 
convivència a les aules, que això no se faci extensiu a altres bandes, que qui vulgui disfrutar 
del futbol, qui vulgui lluir una bandera ho pugui fer amb total llibertat, però crec que ara 
mateix la feina nostra, dels polítics, és no crispar i no encendre més aqueixa flama, que no 
necessita res pus, que és un enteniment, una tranquil·litat, i que la Conselleria digui. Com ja 
he dit, crec que hem de ser responsables, crec que és un moment de respectar la privacitat 
de totes les parts, condemnam molt profundament els atacs que ha rebut aqueixa mestra, 
que han rebut els equips directius, tots els docents del centre, els manifestam des d’aquí el 
nostre suport, però també el nostre suport als alumnes, que són menors d’edat, que són 
menors d’edat, no ens n’hem d’oblidar, inclús als pares que han rebut assetjament als seus 
llocs de feina com bé recullen avui qualcuns mitjans i qualcunes xarxes. Crec que la 
Conselleria, ara mateix, amb aquest procediment obert, el que ha de fer és protegir a parts 
iguals a mestres, a aquesta professora més concretament, a tot l’equip de l’escola i als 
alumnes que, torn a repetir, que són estudiants. Inclús, per ventura, hi hauria d’entrar també 
el Defensor del Menor. Com dic, no hi trobaran punts de discussió amb nosaltres, com he dit 
al principi és molt lamentable que aquesta situació arribi a aquest extrem quan s’hauria 
d’haver estat arreglant per part del centre, inclús arribar a un acord, que crec que falta li fa a 
aquesta societat, arribar a acords dins el centre allà on hi ha el mal i tractar-ho d’una forma 
molt més, diria jo, que neta. Per tant crec que la cosa més important és que se recuperi la 
convivència, crec que hauríem de tenir molta prudència i responsabilitat i per ventura una 
mica més de seny, i no entrar en debats amb persones que tanmateix no volen debatre, que 
simplement el que volen és tenir una confrontació. Moltes gràcies”

Contesta a continuació el senyor Batle: “Gràcies, senyor Llompart. No puc estar d’acord amb 
vostè i amb el vot del seu grup municipal, evidentment hem sabut, cautela, la importància de 
la investigació, això ja ho he posat de manifest en la intervenció del senyor Amengual, però 
evidentment crec que una feina política també molt important és refusar totes aquestes 
mostres d’odi que s’han duit a terme cap a la mestra, que ja ho sé que ho heu dit el que 
passa que al final votau en contra, que no sé si heu interpretat malament la moció, però és 
que la moció sobretot parla d’això. Al final utilitzar el canal de Telegram per fer que la gent 
posi dades personals d’una mestra per insultar-la, per anar a ca seva, posar la direcció de 



ca seva, posar fotos de l’home i de la filla, amenaçar-la de mort, dir-li que miri el cotxe, 
davall el cotxe, cada dia abans d’agafar-lo, etcètera, etcètera, jo crec que això evidentment 
és feina també nostra, i el tema de la convivència sobretot també, però és feina nostra això, 
dir que no ho podem assumir, i evidentment una condemna però ben ferma. També estic 
totalment d’acord, després vostè diu que a l’argumentari el que parla, jo crec que són 
veritats com a punys, el que parla és el que ha passat, que és el que està en investigació, i 
quan parla de partits de dreta evidentment nosaltres no hem posat noms, aquí tothom sap, 
no en posam, tothom sap, no esteis vosaltres  tot sols de grups de dretes, no esteis tot sols. 
Ho dic perquè, i vostè ho ha explicat molt bé, l’ús torticero, per dir-ho de qualque manera, 
que se fa de la bandera, és molt greu i és al final l’ús que li fan, entre d’altres, Vox, de la 
bandera, és el que fa que cada vegada hi hagi menos gent que se cregui aquesta bandera, i 
és així. Si vostès el que feis, voleu una Espanya unida i el que feis és separar-la més que 
mai, si és que és així. Quant més Ñs li posau a España, com més Ñs més odi creau, i això, a 
veure si vos en donau compte d’una vegada amb la coherència que vos he dit abans, 
perquè vosaltres al final només voleu els vostres, i això no pot ser un país on se cerca la 
concòrdia, com ha dit el senyor Llompart, que totalment d’acord, i la convivència. Per tant 
per això crèiem que era molt important, i de veres que hem intentat fer la moció només 
enfocant-nos en aquest tema, que havíem avui aquí, com a ple municipal i com a partits 
polítics, sobre una mestra de les nostres illes i del nostre sistema educatiu, d’un col·legi 
concertat religiós, la nostra ferma condemna al que està passant aquesta pobra mestra, 
simplement. Jo crec que en això esteim d’acord tots, ja ho sé, però per això dic que no sé si 
no hem interpretat bé pel tema del vot, però bé, evidentment jo entenc a tothom i cadascú fa 
el que vol amb el seu vot”

Té la paraula a continuació el senyor Humberto López, portaveu d’Unides Podem: 
“Recolzarem aquesta moció. També dir per endavant que el nostre recolzament a aquesta 
professora i la condemna a totes aquestes accions, per davant i per darrere. O sigui, no és 
només dir vagi per endavant, sinó per darrere també, o sigui aquesta moció no estableix cap 
mesura, no és que estigui proposant una mesura que emprendrem, per tant l’únic que feim 
és mostrar el nostre parer, llavors que encara la Conselleria ha de prendre mesures, 
investigar, el que sigui, però nosaltres ni és la nostra feina ni és el que s’està proposant a 
aquesta moció. Per tant, votarem a favor. Gràcies”

Ara té la paraula la senyora Lola Nchaso, portaveu de Vox: “Veo que el señor Alcalde tenía 
muchas gracias de dirigirse a mí. Soy de extrema derecha como ustedes dicen, sí, no me 
quita ni una pestaña. Sí decir que es inconcebible que se pueda justificar que exponer la 
bandera de España, que es un símbolo constitucional del que todos nos deberíamos sentir 
orgullosos, pueda romper las normas de convivencia en un centro escolar. Colocar una 
bandera nacional en un colegio debería ser algo normal para todos, algo asumible, usual, 
cotidiano, en ningún momento debería tener que justificarse y si se hace encima para 
apoyar a la selección española de fútbol no deja de ser un simple hecho de admiración, 
devoción, de unos chicos menores hacia el deporte que aman, o sea el fútbol, y a la misma 
alta competición como es un mundial, el sueño de todos los futbolistas. Si la demostración 
de estima hacia nuestro país con la exhibición de los símbolos constitucionales ha generado 
este grave revuelo demuestra que en España tenemos un muy mal grave problema. Que 
esto suceda además en el ámbito educativo, donde nuestros hijos deberían aprender a 
respetar el derecho constitucional y todo lo que representa, es aún peor. Este hecho 
demuestra y refuerza, una vez más, el adoctrinamiento separatista que sufren las aulas 
baleares, una clara manifestación de odio a todo lo que proceda de la marca España, 
demonizando a nuestra nación y a todos los que se sienten españoles y aman su patria. Por 
todos es sabido que los alumnos aguantan todo tipo de símbolos de ideología separatista en 



las escuelas, en Marratxí ha habido muchos casos y no suele suceder nada, ni se retiran ni 
se castiga por ello. Por tanto, ante una bandera de España que no es ningún signo o 
símbolo político, repito: es constitucional de plena naturaleza, no tiene razón de ser la 
decisión adoptada por esta profesora, que en algún sitio he leído que dijo: quiten este trapo 
de ahí. Vox siempre apoyará a la comunidad educativa si se ciñe a la defensa de la libertad 
frente al adoctrinamiento en educación, que sí es meramente político. Finalmente lamento 
los insultos y señalamientos de los que ha sido objeto en las redes sociales la profesora. No 
hay que amenazar ni mostrar fotos privadas, una cosa no conlleva la otra, y por tanto, como 
no podría ser de otra manera, nosotros nuestra más enérgica condena. De todas maneras 
adelantarle que nuestro voto será en contra por muchas cosas de las que se han dicho aquí. 
Estamos hablando de un tema peliagudo, de un tema que está la autoridad de la profesora 
frente a unos chavales de minoría de edad. Yo no sé lo que sucedió, a lo mejor la concejala 
Amengual tenga más datos que yo, yo por lo que he visto por allí condeno, condeno, 
condeno a dónde hemos llegado, es como el que tiene un camión lleno de gas inflamable o 
de gasolina, lo revienta, ¿qué pasa? Empieza el fuego donde el camión, pero ¿a dónde 
llegará? Que son los insultos, que son las vejaciones de la profesora. No creo que los niños 
de este colegio su intención fuera esta. Gracias, señor Alcalde”

Torna a demanar la paraula el senyor Jaume Llompart: “Gràcies senyor Batle. La moció no 
l’ha escrita vostè, perquè la seva intervenció ha baixat el to de crispació molt i li agraesc 
perquè no era l’esperit, o llegint, havent escoltat i havent llegit l’exposició de motius no ho 
és. La senyora Nchaso ja els hi ha dit, i ja no ho facin més amb nosaltres, que ellos son la 
ultraderecha, jo li faig saber que en cap cas ho som nosaltres i que no ens fiquin dins el 
mateix sac perquè ha quedat aquí en acta. Torn a deixar clar la nostra màxima i enèrgica 
condemna al que ha patit la professora i la família de la professora, no s’ha d’arribar a 
aquest extrem dels comentaris que hi ha a xarxes socials i que han rebut els mitjans de 
comunicació, inclús a casa tant ella com familiars seus com els alumnes i els pares i les 
mares, les famílies d’aquests alumnes. Per tant torn a repetir que crec que hem de fer un 
exercici de prudència, de transparència, de tranquil·litat, i que som nosaltres  els polítics els 
que hem d’intentar llevar una mica de foc i força a aquest fet. Per tant, dit això, torn a 
manifestar que el nostre vot és en contra per l’esperit i per com veim que està redactada 
aqueixa moció i l’atac que fa, però en cap cas no recolzam a la mestra, a l’escola, a l’equip 
educatiu i a totes les famílies dels alumnes, moltes gràcies”

Intervé de nou el senyor Batle, Miquel Cabot: “Gràcies senyor Llompart. Ja per acabar jo a la 
senyora Nchaso: és que no val equidistància amb això, l’altre dia ho va dir la presidenta del 
Govern, o s’està amb l’odi i les amenaces o s’està amb els docents, la democràcia i la pau 
dins les escoles. És que vostè acaba de dir que vostè està en contra d’aquest assetjament a 
la mestra i són als grups de Facebook de Marratxí, no li parlod’altres bandes, de Marratxí, 
són els vostres els que estan publicant la foto d’aquesta senyora, són els vostres i no he vist 
cap condemna del vostre partit en contra d’això, per molt que avui vengui aquí i digui el 
contrari. Són els vostres, la vostra gent, la que se fa fotos amb vostès a les vostres carpes 
les que han penjat fotos d’aquesta senyora, i ho pot mirar, i ho pot mirar. Per tant que avui 
vengui aquí a dir el contrari me sap greu, demostrau-ho. I també una altra cosa, li diré ja per 
acabar: estic segur, estic segur que jo estim més aquest país que vostè, però de molt, 
perquè jo estim a cada una de les persones d’aquest país i les vull dins aquest país, en 
canvi vostè només vol les que pensen com vostè. Per tant li puc assegurar que jo estim molt 
més aquest país que no vostè”

Sotmès l’assumpte a votació i atesa la prèvia declaració d’urgència del mateix, els senyors 
assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre 



regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi i del regidor d’Unides Podem; amb els vots en 
contra dels tres regidors del PP, de la regidora de VOX i del regidor del Grup Mixt i amb les 
abstencions dels tres regidors de Ciudadanos; aprovar la moció abans transcrita.

13. Declaració d’urgència de l’assumpte: Moció presentada pel grup polític municipal 
del Partit Popular amb motiu del 25 de novembre, Dia internacional de l’eliminació de 
la violencia contra la dona 

A continuació parla el Batle: “Li pas la paraula al senyor Llompart. Evidentment ens 
agradaria dur-ho com a, com sempre feim, que darrerament no ho podem dur així, com a 
declaració institucional. Com que segurament no sortirà a favor de tothom, si els hi pareix bé 
al Partit Popular, si tothom la vota a favor, la durem com a declaració, i si no, com vàrem fer 
les darreres vegades, cadascú que la voti a favor pugui dur també el nom d’aquesta moció 
que vostès presentau avui a favor del 25-N. Per tant, senyor Llompart, quan vulgui”

Té la paraula el senyor Jaume Llompart: “Ja li he dit avui dematí perquè n’hem parlat, que 
nosaltres, i he tengut l’oportunitat de parlar amb qualque company de l’oposició, vàrem 
presentar ahir vespre aqueixa moció per via d’urgència perquè pensàvem i esperàvem fins 
al darrer moment, de fet ha entrat avui dematí a les 8:00, perquè pensàvem que l’equip de 
govern ens proposaria a tots els partits polítics el dur a terme una moció, una declaració 
institucional. Vist això vàrem presentar, i d’aquí que les disculpes d’això, però pel fet que no 
podíem deixar passar el presentar-ho. Ja li he dit, senyor Batle, seguesc amb el mateix to de 
no crispació, ja li he dit avui dematí, però li torn a dir que me sap molt de greu, i fins a un 
punt d’estar enfadat, de que no vulguem trobar un punt d’acord en aquest cas i en molts 
d’altres, que el 25-N cada any és el 25 de novembre i que desgraciadament cada any hem 
de parlar de la mateixa violència, dels mateixos fets lamentables i de la  tristesa que és 
haver de dur a terme aquesta moció, i que cada any ens trobem o, com ens ve passant les 
darreres vegades, que ni una setmana abans tenguem una cridada, una mail, un Whatsapp, 
de dir anem a posar-nos d’acord en això. Per tant ja li he dit, ja n’hem parlat avui, que 
arribarem a un punt d’acord per part nostra, per part del Partit Popular de Marratxí, però 
esteim molestos de que no hi hagi aqueixa intenció seva, que són l’equip de govern ara 
mateix, de com a mínim una setmana abans, amb un temps prudencial, voler arribar a punts 
d’acord. No obstant ja n’hem parlat i acceptarem, que ara no ho trob amb tants de papers 
però està por ahí, acceptarem els canvis que hem parlat avui horabaixa a darrera hora i per 
part nostra, òbviament, la nostra moció anirà endavant amb aquests canvis que vostè ens 
proposa”

De conformitat amb el que disposen l’article 82.2 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim 
Local de les Illes Balears i l’article 83 del ROF, els senyors assistents, acorden per 
unanimitat aprovar la prèvia declaració d’urgència de la inclusió dins l’ordre del dia de 
l’assumpte: “Moció presentada pel grup polític municipal del Partit Popular amb motiu del 25 
de novembre, Dia internacional de l’eliminació de la violència contra la dona” 

14. Moció presentada pel grup polític municipal del Partit Popular amb motiu del 25 
de novembre, Dia internacional de l’eliminació de la violencia contra la dona 

A continuació es dona compte i lectura per part del senyor Llompart dels punts d’acord, de la 
Moció presentada “Amb motiu del 25 de novembre, Dia internacional de l’eliminació de la 
violencia contra la dona”, que diu textualment:



“A Espanya, des de 2003, han estat assassinades 1.171 dones i 48 nines i nins. Des de 
2009, s'han interposat gairebé́ 2 milions de denúncies per violència de gènere i més de mig 
milió́ d'ordres de protecció. Segons les dades de la “Macro enquesta de violència contra la 
dona" el 34,2% de les dones han sofert violència  per part de les seves parelles o ex parelles. 
El 47,2% no ha denunciat ni ha utilitzat els serveis públics d'ajuda. La violència de gènere és 
una terrible vulneració de Drets Humans que posa en qüestió la qualitat democràt ica 
del  nostre país. El dret a la igualtat, la llibertat, la seguretat i la dignitat es trenca en cada 
assassinat masclista.

La xifra de 1.165 dones assassinades es llegeix i escriu ràpidament, però̀  costa molt més 
imaginar-se l'impacte que tots aquests assassinats tenen en totes aquestes famílies que 
formen part de la nostra societat, ja que 41 d’aquestes víctimes eren de les Illes Balears.

Darrere de la fredor de cada xifra i cada percentatge està la vida d'una dona, la vida dels 
seus fills i filles, família, amics... Les vides de les dones no són números  i no podem 
acostumar-nos ni resignar-nos a conviure amb aquesta violència que desafia els pilars d'un 
país democràtic. Cap dada de violència contra les dones és acceptable en una societat que 
pretengui ser lliure, igualitària i justa.

Per a tots els poders públics i per a tota la societat ha de ser una prioritat millorar la resposta 
que oferim per garantir la seguretat, la llibertat i la vida de les dones víctimes de violència de 
gènere i dels seus fills i filles.

Hem d'impulsar, desenvolupar i també avaluar l'impacte de les polítiques públiques que 
promovem destinades a combatre aquesta violència. Les víctimes de la violència de gènere 
es mereixen tot el nostre esforç.

Per acabar amb la manifestació més terrible de la violència masclista és imprescindible la 
cooperació entre totes les forces polítiques, les administracions públiques i la societat civil.

Abordar la violència masclista en tota la seva cruesa requereix ser exigents i posar tots els 
esforços que tenim a l'abast per protegir les víctimes.

La Llei Orgànica 1/2004 de Mesures de Protecció Integral contra la Violència de Gènere va 
suposar una fita en l'abordatge d'aquesta violència que va mobilitzar i va posar en marxa 
una gran quantitat de recursos públics destinats a combatre la violència masclista.

Així mateix, la Llei 11/2016, d’Igualtat de dones i homes configura els drets subjectius de les 
víctimes de violència masclista a la nostra comunitat.

L'aprovació del Pacte d'Estat contra la Violència de Gènere el 2017 va suposar elevar 
l'abordatge de la violència de gènere a una qüestió d'Estat. El Pacte d'Estat és un acord 
polític pel qual totes les forces parlamentàries van definir una  sèrie de mesures concretes 
orientades a la prevenció, atenció i recuperació de les víctimes de violència masclista. El 
2018 el Govern d’Espanya impulsà l'aplicació del Pacte d'Estat contra la Violència de 
Gènere dotant-lo econòmicament a través dels Fons del Pacte d'Estat.



El Pacte d'Estat és l'instrument vertebrador de tots els actors que intervenen per a prevenir i 
erradicar la violència i una eina estratègica en constant canvi i adaptació. El Pacte d'Estat 
contra la Violència de Gènere va ser una pràctica d'èxit, un espai de col·laboració i 
contribució dels qui tenen com a objectiu lluitar contra la violència masclista i ha de ser un 
document actualitzat que respongui a  les noves formes en les quals es manifesta la 
violència.

La sensibilització social, política i institucional ha anat augmentant, i ens ha fet conscients 
que des de tots els àmbits i totes les administracions s’hi ha de fer front, des de la 
consciència i la prevenció fins a la reparació del dany de la víctima.

Les administracions públiques han de continuar col·laborant per a desenvolupar totes les 
mesures en la lluita contra la violència de gènere que reflecteix el Pacte, incloses la dotació i 
l’execució de les partides pressupostàries dedicades a aquest efecte.

La violència de gènere és incompatible amb una societat plenament democràtica. Garantir la 
llibertat la seguretat i la vida de les dones i protegir les víctimes no és una opció, sinó una 
obligació democràtica. La violència de gènere  ens interpel·la i les administracions 
locals/autonòmiques hem de combatre-la amb tots els mitjans al nostre abast.

En l'àmbit de les seves competències, les administracions desenvolupen un paper 
fonamental en la prevenció, així com en la informació, assessorament, protecció i 
acompanyament a les dones víctimes i les seves filles i fills.

Per tot això, i seguint l’esperit de les mocions aprovades el 2019, 2020 i 2021 en aquest 
consistori, presentam els següents

ACORDS

1. El compromís ferm contra la violència de gènere, i en defensa dels drets de les dones, 
l'erradicació de qualsevol tipus de violència masclista, així com combatre qualsevol 
discurs negacionista i posicionament polític que negui de la violència de gènere o rebutgi les 
polítiques públiques enfocades a la seva total erradicació.

2. La voluntat de seguir desenvolupant i donant compliment a les mesures que formen el 
Pacte d'Estat contra la Violència de Gènere a la nostra Comunitat Autònoma.

3. La necessitat de renovació i actualització del Pacte d'Estat contra la Llei 11/2016, 
d’Igualtat de dones i homes Violència de Gènere que s'està iniciant en  el Congrés dels 
Diputats.

4. El reconeixement a les associacions de la societat civil que lluiten contra la violència 
masclista i treballen per la igualtat d'homes i dones.

5. Ens comprometem a revisar i implementar els plans estratègics municipals d’igualtat 
participatius perquè sabem que el compromís amb la igualtat de tota la comunitat és 
l’antídot de les violències masclistes.

6. Ens comprometem a treballar en xarxa, col·laborant amb totes les institucions i 
crear sinèrgies per eradicar les violències masclistes.

7. Ens comprometem a interpel·lar els homes del nostre voltant, perquè esdevinguin 



còmplices en la lluita contra les violències masclistes”

Sotmès l’assumpte a deliberació demana la paraula el senyor José María Amengual: 
“Gràcies, senyor Batle. He dit set perquè jo en tenia tres realment, o quatre, perquè 
tenia una versió antiga. Realment ojalá, de les coses que anhelam més tots segur seria 
que no fos necessari fer això, el que farem ara. De fet quan m’ha cridat el senyor 
Llompart avui per dir-me: escolta, no trobes a faltar algo? La veritat és que ni ho he 
pensat, perquè aquesta setmana hi ha hagut eventos i coses que realment per jo són 
molt significatius en voltant de tot el mateix, i ni he pensat que fos necessària, a lo 
millor, aquesta moció. No està de més, o sigui, està clar que votarem a favor sense cap 
dubte, però sí que és veritat que estaria bé que se normalitzàs que no fos necessària 
aquesta moció, al igual que altres coses. Però encantadíssims de votar a favor, 
evidentment, i és el que farem. Gràcies”

La senyora Lola Nchaso intervé a continuació: “Como pasa todos los años, esta moción 
que, como decís, 25 de noviembre está institucionalizado para poder hablar de este 
tema, siempre nos pasa lo mismo, nos coge a traspiés. La verdad es que es una pena. 
Y dos, nuestro voto será en contra porque solo habla de la violencia contra la dona, 
contra la mujer, Vox habla de muchas violencias, la intrafamiliar. Estamos protegiendo a 
una mujer que a su vez no surge el efecto que deseamos con toda la normativa que 
hay, ¿y el hombre? ¿alguien dice algo del hombre? También sufre, también está 
atacado por la mujer, ¿no vamos a hablar de él? Por lo tanto yo, de verdad, el año que 
viene si queréis y estamos todos, si estamos, podemos consensuarlo de otra manera. 
Gracias”

Torna a intervenir el senyor Jaume Llompart, portaveu del Partit Popular: “Ara parlam de les 
dones perquè és el 25-N, ojalá s’hagi de normalitzar el no presentar i seguint en la mateixa 
línia, el mateix que he dit al senyor Batle i un suggeriment o una idea, per ventura, a l’àrea, 
és que per ventura aquests actes que s’han organitzat aquests dies i que des de l’àrea 
vulguin impulsar, per ventura estaria bé també fer una mica més partíceps la figura de 
l’home. No per, òbviament, restar-li protagonisme ni mal ni dolor que senten les dones en 
cap cas, sinó perquè els homes mateixos vegin que hi hem de ser i que és un problema de 
tots, que és un problema de la societat, que per ventura fer-los una mica partíceps  no sé, 
avui li feia la broma al Batle que per ventura la gent que quan hi ha una manifestació o quan 
hi ha un acte, igual que esteim fent ara que esteim intervenint tots independentment 
d’homes o dones, que si hi ha un acte damunt la plaça per ventura si hi participa tothom, 
gent que passa diu  mira, ja que hi ha aquell jo també hi puc anar, i no pas de llarg, i no 
només són les dones. En cap cas restar-los protagonisme ni vull crispar, sinó que per 
ventura podríem mirar de fer una idea, un suggeriment, que per futurs actes puguem fer un 
conjunt allà on tots hi puguem participar. Però que en cap cas va amb l’esperit d’això, per 
tant gràcies per donar suport i que tant de bo no s’hagi de celebrar o dur aqueixa moció mai 
més”

Ara intervé la senyora Aina Amengual, regidora de Serveis Socials: “Simplement contestar el 
comentari. M’estranya que comenteu això perquè a tots els actes que se celebren, al manco 
a Marratxí, estan oberts a tothom, a homes i dones. [Parla el senyor Jaume Llompart fora de 
micròfon] Està obert a tothom, vull dir inclús la gent que passa pel carrer, no acab 
d’entendre, o no ho sé, o jo som mal entenedora, no ho sé, però la intenció és que participi 
tothom. Sí que és vera que a Palma hi ha una manifestació nocturna únicament dirigida a 
dones, però inclús la manifestació que no és la nocturna està oberta a tothom”



De nou intervé el senyor Batle, Miquel Cabot: “Jo pel que he entès del senyor Llompart, i si 
m’equivoc m’ho deis, per ventura més activitats de conscienciació cap als homes, no és 
així?”

Contesta el senyor Jaume Llompart: “Jo anava de… Són oberts i de fet nosaltres hi vàrem 
participar, sense anar més enllà diumenge passat a la caminada de Pòrtol, a qui li hem 
d’agrair al grup dels Enfangats que la van organitzar, i molt bé i el suport que varen tenir. No 
anava a participació, anava a per ventura crear activitats allà on se faci de manifest que hi 
ha d’haver la participació de tant d’uns com els altres, perquè realment la gent vegi que és 
un problema que pateixen les dones però que la solució passa perquè tant homes i dones hi 
formin part, no la participació, conscienciació i tal. Però ja vos dic, en cap cas se pot restar 
protagonisme.”

De nou qui té la paraula és el senyor Batle: “És evident que ens agradaria ja no dur aquest 
tipo de declaracions, d’això en som conscients tots, però per desgràcia hem tornat enrere, 
perquè fa uns anys hi havia consens, sempre ho aprovàvem per declaració institucional a 
aquest plenari, i evidentment ara no és així, no hi ha consens. I senyora Nchaso, és evident 
que en aquest tema del 25-N mai ens posarem d’acord perquè fins que vostès no acceptin 
que hi ha una violència cap a les dones pel simple fet de ser dones, evidentment no ens 
podrem posar d’acord mai, perquè d’això va el 25-N. Per tant, aquí ningú està en contra dels 
homes ni de la violència contra els homes, evidentment, però existeix una violència 
estructural amb un masclisme també molt cultural, que això fa que les dones pel simple fet 
de ser dones rebin una violència que no passa al contrari, i ja està. Fins que no entenguem 
això, que és un tema molt cultural a tot el món,  no ens podem posar d’acord, evidentment, 
però ja està. Vull dir, vosaltres ens acusau a nosaltres de no sumar els homes, i jo crec que 
és al revés, que sou vosaltres els que excloeu les dones amb aquest tipo de polítiques, però 
ja està. I abans de votació també jo estic amb el primer comentari que ha fet el senyor 
Llompart: jo estic encantat que també surtin de vosaltres mocions d’aquest tipo, encantat, no 
perquè sempre les heu votat a favor, no ho dic en aquest sentit, però dic que evidentment 
tots els grups tenen aquesta potestat de presentar propostes i ben encantats que no només 
hagi de ser l’equip de govern que també pensi en això, per tant molt bé i gràcies per pensar-
hi, evidentment, i content de que participem tots en la construcció d’això”

Sotmès l’assumpte a votació i atesa la prèvia declaració d’urgència del mateix, els senyors 
assistents acorden per majoria amb els vots a favor dels sis regidors del PSOE, dels quatre 
regidors de MÉS, de la regidora d’IDMA-El Pi, dels tres regidors del PP, dels tres regidors de 
Ciudadanos, del regidor d’Unides Podem i del regidor del Grup Mixt; i amb el vot en contra de 
la regidora de VOX, aprovar la moció abans transcrita quedant com a presentada per tots els 
grups polítics que han votat a favor.

B) PART DE CONTROL

1. Donar compte dels decrets i resolucions del període entre l’11-10-2022 al 10-
11-2022

Tot seguit es dona compte dels decrets de l’Alcaldia del període comprès entre 
l’11-10-2022 al 10-11-2022.

Els senyors assistents es donen per assabentats dels Decrets de l’Alcaldia abans 
esmentats.



2. Dació de compte al plenari de la Corporació novembre 2022

Atès que, al llarg del 3er trimestre de 2022 s’han tramitat entre d’altres els següents:

· EXECUCIÓ TRIMESTRAL 3 TRIMESTRE 2022
· PMP I MOROSITAT 3 TRIMESTRE 2022
· COST EFECTIU DELS SERVEIS ANY 2021

Aquesta Regidoria es complau en elevar a Ple la següent:

PROPOSTA D’ACORD

Primer. Donar compte dels tràmits abans esmentats.

Els Senyors assistents es donen per assabentats de la proposta abans transcrita.

3. Donar compte de certificació de resolució ferma per desistiment PA 252/2019

Atès que en data 16 de novembre de 2021 amb registre d’entrada 15371, s’ha rebut còpia 
de la Certificació de la resolució de data 06/07/2021, que es ferma, per la que es declara la 
finalització del recurs per desistiment, del Jutjat de lo Contenciós Administratiu núm. 2 de 
Palma, interposat per la Sra. Mónica Rueda Sánchez contra Resolució de data 04/09/2019 
d’aquest ajuntament.

Aquesta regidoria, en ús de les seves facultats, eleva a aquesta comissió informativa la 
següent:

PROPOSTA

1r.- Donar compte de la Certificació de la resolució de data 06/07/2021, que es ferma, per la 
que es declara la finalització del recurs per desistiment, del Jutjat de lo Contenciós 
Administratiu núm. 2 de Palma, interposat per la Sra. Mónica Rueda Sánchez contra 
Resolució de data 04/09/2019 d’aquest ajuntament

Els Senyors assistents es donen per assabentats de la Certificació abans esmentada.

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula el regidor del Grup Mixt, senyor Miguel 
Ángel Estarás que dona compte i lectura de la Pregunta presentada pel Grup Mixt relativa a 
l’immoble del carrer Orquidea 45, que diu textualment: 

“EXPOSICIÓN

Desde este grupo preguntamos a los Regidores correspondientes sobre la situación legal y 
jurídica del inmueble, así como las actuaciones que se llevan ejecutando sobre el mismo, 
sito en la calle Orquídea 45 de la urbanización Nova Cabana. Dicho inmueble se halla en 
estado de abandono con muestras de ocupación, siendo un alarmante foco de insalubridad, 
así como un peligro para los vecinos de alrededor por posible incendio del mismo.



Solicitamos la inmediata actuación de este Ayuntamiento para darle una salida al mismo, ya 
que además la imagen del inmueble es de una total dejadez y deteriora la imagen del resto 
de los inmuebles de alrededor”

Té la paraula el senyor Miguel Ángel Estarás, portaveu del Grup Mixt: “Bon vespre a tots. Si 
heu llegit el ruego y preguntas no sé si és un tema d’urbanisme o un tema de seguretat. 
Però hi ha aquesta casa que duu com a 15 anys bons, que hi ha gent que ja circula per allà 
dedins i està en unes condicions deplorables. Té qualcuna actuació jurídica o urbanística?”

Contesta el senyor Batle: “Nosaltres el que li anàvem a contestar és que li contestarem per 
escrit ja que és una pregunta molt tècnica i hem de recopilar informació. Li contestarem per 
escrit. El que sí que sabem és que aquesta casa se troba en subhasta ara mateix, per tant 
esperem també que se pugui vendre a qualque particular que ho vulgui arreglar i vulgui 
utilitzar-la com a habitatge habitual, però li contestarem per escrit a la pregunta perquè és 
vera que hem de fer recopilació de les actuacions que haguem fet i ara mateix no tenim la 
informació i li passarem per escrit”

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula el portaveu del Partit Popular, senyor 
Jaume Llompart Caldés: “Moltes gràcies. Volíem demanar la data de l’encesa de llums de 
Nadal. Sabem que n’han col·locat més, sabem l’esperit que tenen els llums de Nadal, que 
són per crear una mica de bimbolla amb esperit de festa i que els nostres petits disfrutin 
d’elles i també, òbviament, per ajudar els comerços amb aquesta bimbolla que se genera,  
que puguin acabar de la millor manera l’any, volíem demanar la data. Llavors els hi volia fer 
una pregunta, és que no ho he trobat enlloc, si és i quin és el període que s’han de 
desinfectar els contenidors, si hi ha, no ho he trobat enlloc i no sabia a qui demanar-ho i els 
ho deman òbviament a vostès. Llavors al plenari passat vàrem demanar a veure si podíem 
mirar d’estudiar per favor la col·locació d’un pas de peatons que va a sa Cabana, al carrer 
Cabana, que travessa des dels horts fins al club de la gent gran de sa Cabana, no sabem 
res d’això. Crec que hem comentat vàries vegades, senyor Batle, que els policies que venien 
amb aquest programa de la Viogen ja s’havien incorporat, crec que n’havien començat 3 o 
n’hi havia 3 per començar, ara vostè m’ho dirà o el senyor López, inclús els cotxes que 
vàrem comprar o que vàrem aprovar al plenari passat a les comissions, crec que vàrem dir 
que anaven destinats a això. I llavors la meva darrera pregunta abans de donar-li el pas a la 
meva companya, la senyora García, era que hem tengut queixes dels veïnats del carrer de 
Can Mas, al Pla de na Tesa, que quan entram per Can Frontera, no, Can Frontera no [parla 
el senyor Miquel Cabot fora de micròfon], no, entrant per les Atzavares, venint de Son 
Ferriol, entrant per Atzavares, feim Can Mas i a l’esquerra, per voltar a la fusteria perquè 
m’entengui, és direcció prohibida. Els veïnats d’allà se troben que hi ha molta gent, 
generalment que no resideix allà, que volta en direcció prohibida per anar a la zona d’allà 
darrere, al centre de Son Llebre o a vivendes d’allà, però generalment diuen que no són 
vivendes. A veure si hi podríem anar perquè qualque veïnat, òbviament totalment confiat en 
què la gent no faci la infracció  per ventura hi pot haver qualque susto. És el carrer, m’ha 
entès, no? Voltant a l’esquerra és direcció prohibida, que teòricament lo que hauríem de fer 
és acabar Can Mas, Can Frontera i tornar, correcte. I li pas la paraula a la meva companya, 
senyora García”

Qui té la paraula ara és la senyora Maria Magdalena García, regidora del Partit Popular: 
“Preguntes i un prec, sí. Li volíem demanar, el mes de juliol crec que va ser, si no anam 



malament, hi va haver una reunió de la comissió de portaveus per parlar del tema d’un 
reglament d’honors i distincions del municipi, si han avançat qualque cosa, si tenen res, si 
mos poden dir alguna cosa. I després, el plenari passat vaig demanar, i ho torn demanar, al 
Pont d’Inca, a l’Arxiu Històric, al carrer Sant Alonso, hi ha unes tanques i vostès me varen 
explicar que era que hi havien de fer una intervenció perquè les vivendes, aquelles vivendes 
que hi ha a dalt que són propietat de l’Ajuntament, hi havien de fer algo. No s’ha fet res 
encara, no sé si està previst, si se sap quin tipo d’intervenció s’hi ha de fer. I després, parlant 
també de tanques, a l’escola del Pla de na Tesa, al centre Janer Manila, al que era l’antiga 
entrada pel carrer Weyler també hem vist que n’hi ha unes i no sabem per què hi són, si ens 
poden explicar una mica què passa allà. I després un prec, bé dos, relacionats amb la plana 
web de l’Ajuntament. El tema de la informació de les apotecaries de guàrdia està… Com ho 
diria? No actualitzada, exacte, encara figuren les del mes d’octubre, i la veritat és que és una 
informació molt bona i que molts de ciutadans sabem que l’empleen i ens ho comenten 
moltes de vegades i saber si per favor, demanar-los que ho puguin dur el més actualitzat 
possible. I després, això ja ho vaig comentar fa molts de mesos, també relacionat amb la 
plana web, i és un tema personal però no sé si se’n recorden que li vaig comentar que el 
tema dels sous, vaig fer una intervenció fa molts de mesos per això, que no acabava d’estar 
correcte i a més al cas dels membres de l’oposició el sou era net i el de l’equip de govern 
era el brut, que donava lloc a confusió. Sé que no han tocat res, però concretament pel que 
a mi me pertoca continua posant que percep, jo, un sou net de 900 i pico d’euros, que en 
cap cas l’he rebut ni ara ni quan era la portaveu del grup, i era per si per favor ho poden 
rectificar, ja que és una qüestió de transparència, per transparència al manco que consti de 
manera correcta el sou que percep aquesta regidora. Moltes gràcies”

Ara qui té el seu torn de precs i preguntes és la senyora Carmen Ripoll, regidora del Partit 
Popular: “Hola, bon vespre a tots. És un prec pel regidor de Policia, però és perquè al carrer 
Gladiol, a Nova Cabana, un poquet passat la farmàcia i abans d’arribar a la rotonda hi ha 
uns clots enormes, n’hi ha devers tres i són molt perillosos perquè a més quan plou 
s’omplen d’aigua i una moto no ho veu. I era per veure  si ho podíeu arreglar, perquè són 
molt grossos, molt. Ja està, gràcies” 

Ara contesta el senyor Batle, Miquel Cabot: “LLevat dels precs tenim la data d’encesa dels 
llums de Nadal, els llums de Nadal, primer de tot hem de dir que amb la inversió que hem fet 
aquests darrers anys de tots els leds té un consum mínim. De fet un dia de camp de futbol 
és bastant més que tot el període de llums de Nadal, el que passa que sí que per fer un gest 
també, envers d’obrir-los dia 30 de desembre com s’obrien sempre l’obrirem dia 6 de 
desembre. Perdonau, 30 de novembre l’obrirem dia 6 de desembre, una setmana, és per fer 
un gest bàsicament. Policies de Viogen, com ja li ha dit en Pedro López són dos que han 
començat. A Can Mas evidentment ho mirarem, a veure si hem de posar qualque tipo de 
control. Ara li pas la paraula a la senyora Alonso pel tema de la desinfecció de contenedors. 
[Parla la senyora regidora Cristina Alonso fora de micròfon] Idò ja ho sap, cada dos mesos i 
un mes a l’estiu. El pas de peatons del club de gent gran, sí, jo també ho vaig estar parlant 
amb en Lozano i sé ho havien d’anar a mirar. El que passa que hi havia un poc de dificultat 
perquè també se trobava que, allà on el demanava ell que no sé si exactament és a on 
vostès se refereixen, està massa a prop de la sortida i un poc que fa curva, s’ha de mirar la 
seguretat. Li pas la paraula al senyor Canyelles pel tema de Weyler i Sant Alonso”

Seguidament parla el senyor Joan Francesc Canyelles, regidor d’Urbanisme: “Bon vespre a 
tots i a totes, tema Sant Alonso… Tots dos, tots dos, tant Weyler com Sant Alonso venen 
derivats de la inspecció tècnica d’edificis, a Sant Alonso la inspecció tècnica d’edificis se 
controla des d’Urbanisme, la reparació de Sant Alonso i del de Weyler li correspon al 



manteniment fet des de la Brigada, però tenc la informació. Un, el de Sant Alonso, és el 
tema de la balconada, la balconada s’ha protegit perquè no se pugui sortir a la balconada i 
ahir, que és tendre, un dels arquitectes municipals va acompanyar a l’arquitecte tècnic de la 
Brigada per veure quina intervenció era la més adient per donar-li solució, donar-li una 
solució definitiva i segura. A Weyler el que ha passat a l’escola, i el que ha passat és que el 
que és les columnes antigues tenen, a defora, tenen el que és un embellidor, que no és 
l’estructura, i aquest embellidor ha cruiat i s’ha fet com a malbé, i el que se farà ara serà 
reparar-ho completament, no afecta l’estructura perquè l’estructura dins la columna està 
sana, però sí que el que fa la columna que és que fa diguéssim l’ovalat de la columna és el 
que s’ha cruiat i això és el que se passa a reparar. Però tots dos venen derivats d’aquestes 
inspeccions tècniques d’edificis que els edificis municipals també les passam, primer per 
donar exemple i segon perquè ens toca, i detectam determinades coses que a vegades no 
se detecten fàcilment. Després respecte a la web, com a responsable de l’àrea de 
Comunicació, és cert, aquí el que passa és que en tema de comunicació, en tema de, que 
és una prioritat de cap a la ciutadania, se tenen moltíssims caps oberts, ens falten mans per 
tenir-ho súper actualitzat. És cert que per exemple al tema de transparència s’hi ha fet un 
esforç important i s’hi han aportat moltes dades, el que passa que sí que és cert que és un 
descuit, que no està actualitzat el que vostè deia, primera perquè en aquest moment no és 
la portaveu, per tant no toca ser així, i segona perquè també a vegades se mescla, que no 
és exactament així perquè vostès no tenen un sou, vostès el que perceben són dietes, clar, i 
aquí no hi ha brut ni net, hi ha el que perceben i punt, perquè hi ha alguns que tenen 
deducció, alguns que no tenen deducció perquè vostès voluntàriament no ho volen, o jo 
també ho triava al moment que més me convenia, i en canvi els que tenim dedicació tenim 
un sou i ho posam així com està posat. Li demanam disculpes i ho actualitzarem. I després, 
en referència a les farmàcies de guàrdia, sí, precisament ahir ens  vàrem donar compte que 
no estaven actualitzades i és cert que és una eina molt bona, sobretot se pot consultar a 
qualsevol hora i fora moure’t de ca teva i és molt útil, evidentment l’actualitzarem”

Continua parlant el senyor Batle: “I per acabar amb la pregunta, els reglaments d’honors que 
pensam que vagi al desembre. Ho hem de publicar ara a la web, perquè ha d’estar a una 
exposició a la web, que no és exposició… Després del plenari, quan ho aprovem, també 
haurà d’estar a exposició pública, però abans aquest tipo de procediments han d’estar a la 
web per si qualque ciutadà vol fer qualque aportació. Però arribarem per plaços al plenari de 
desembre, a veure si ho podem aprovar”

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula el portaveu de Ciudadanos, senyor 
José Mª Amengual:” Moltes gràcies senyor Batle. Procuraré ser ràpid. Primer donar les 
gràcies per l’arbre que ens han posat de veritat a la rotonda, allà al Figueral, l’any passat era 
un columpio dels anys 70, avui ha estat un arbre, de veritat estic content, i a més crec que 
per decorar-lo hi ha un acte o algo així, fantàstic, un encert. A qui ho hagi vist o hagi fet cas 
a la nostra demanda de l’any passat moltes gràcies. El tema dels sous dels regidors, 
nosaltres no tenim, o sigui, el nostre és indemnització i una assistència, o sigui, el que passa 
és que nosaltres ja vàrem insistir moltes vegades i ho hem deixat estar: jo tenc una quantitat 
diferent als altres portaveus, no sé per què però és que ja no li donaré més voltes, la cosa 
fàcil seria el que jo li vaig dir al seu moment, bruto anual tant, i punt [parla algú fora de 
micròfon]. No, jo li dic en tres, dos, uno, li faig les comptes ara, li faig les comptes, senyora 
regidora, feis-me cas, jo li faig les comptes i veurà com surten en tres, dos, uno, pleno tanto i 
tant per dia d’indemnització, això és el que cobram nosaltres, i ben clarament indemnització, 



i brut tot. O sigui, és el nostre ingrés, l’únic. Bé, ja continuarem amb aquest tema. No sé si 
per ventura correspon a l’àrea d’Urbanisme, hi ha empreses que fan obres de síquies per 
escomeses, en aquest cas de gas, no sé si han de menester qualcun permís o demanen 
qualcun permís, però el cas és que pens o estic segur de que hauríem de fer un cert 
seguiment o reclamar-los uns mínims, perquè fan la síquia, no fan l’asfalt, posen terra, no 
està correctament compactada o sí, depèn del dia, plou, passa una setmana, passen dues, i 
això és un clot, un bassiot que te deixes la roda del cotxe. Venc a dir, o els hi feim 
responsables de qualcuna forma o els hi reclamam el que sigui, però no podem permetre 
que quan se faci una intervenció d’aquestes, i ara del gas se n’estan fent bastantes encara 
que ha pujat tant, però els darrers anys se’n varen fer bastantes i jo al carrer de ca nostra he 
de fer comptes de no agafar una en concret, i els veïnats m’han dit  si poden parar atenció 
en això. Després, les obres del Mercadona, s’han acabat? Veig que està pintat de groc 
encara, però… De la rotonda, perdó, m’estic referint. Això estaria bé per ventura que 
revisassin un poc l’enllumenat, sobretot als carrers perpendiculars dintre de la urbanització, 
perquè hi ha hagut fanals que estan apagats, no tenen llum, i el punt que ja un parell de 
vegades he reclamat, el cruce de les bicicletes, un poc més a baix o més a dalt depèn del 
sentit que vagis, s’hauria de revisar un poquet perquè no té molta visibilitat i vens amb el 
cotxe a 50 i te surt una bicicleta i ja la tenim feta. Tenc una línia verda des d’octubre oberta 
per un tema d’enllumenat, ningú m’ha donat resposta, és una porta d’una farola que està 
oberta i ja sabem els perills que duu això. Respecte a la web, la cursa del Siurell l’any passat 
tenia el mateix error que té aquest, que ha tengut aquest passat, i és que l’enllaç a Elitechip, 
que és l’empresa aquesta, no és correcte. O sigui, tu li dones i no és punt es, crec que és 
punt com o punt net o punt cat, o punt el que sigui, si se pot corregir per l’any que ve 
fantàstic, per ventura inclús ve més gent. tenim un pla de voreres, de voravies, d’aceres pel 
municipi? Sé que durant el principi de la legislatura se varen enrajolar moltes que esteien 
encimentades només, i no sé si s’ha tornat, si s’ha continuat amb aquest pla, jo li podria 
enumerar bastantes que els hi falta la rajola i si les enrajolàssim de veritat que ja seria una 
acera acabada de principi a fi, no que té interrupcions. I després reclamaria fer una revisió 
de com tenim les aceres al municipi, perquè tenim quantitat d’obstruccions amb faroles, amb 
moltes de coses que ja sé que és un mundo ideal, però hem d’intentar arribar a resoldre 
aquest tema. Falten a puestos i a altres no se pot accedir, això és el que volia dir. I el darrer, 
la pregunta del milió, li vaig fer l’altre dia i ara li vull fer al pleno: presupuestos para cuándo? 
Gràcies”

Té la paraula el senyor Joan Francesc Canyelles: “Respecte a la instal·lació de les 
canonades de gas, evidentment ara no hi ha llicències, està supervisat pels enginyers 
municipals i a part de demanar llicència els hem obligat a haver de fer una cosa que no hi 
estaven obligats: una és quan demanaven què és que els interessava el gas, si només els 
interessava fins a la meitat només feien fins a la meitat de xarxa i se’n tornaven una altra 
vegada cap enrere. I després feien la síquia, la justa i necessària, no feien la profunditat que 
tocava la majoria de vegades i només asfaltaven aquell tros que sempre quedava com a 
malament. Ara els hem obligat a haver d’asfaltar molt més tram a fi de que quedi tot 
compensat, anar a la profunditat exacta que correspon i fer tot el carrer, perquè el dia de 
demà els altres connectaran i també les connexions amb les diferentes parts a cada banda a 
fi de que no hagin de tornar a obrir el carrer, una altra vegada tot el mateix sarau. Això és 
una cosa que hem actualitzada i que feim des de l’àrea d’Urbanisme en combinació amb els 
enginyers municipals. Ho dic perquè és vera que sempre ha estat un punt dèbil perquè avui 
són aquí i demà seran allà, i també els hem demanat una altra cosa, que és un pla molt més 
general, que no siguin actuacions aïllades sinó que les puguis separar però tenguis el pla 
general, que tenguem una idea molt concreta de tot on s’ha d’obrir els carrers i que després 
els autoritzam a anar obrint carrer darrere carrer a fi de que no s’acumulin totes les 



molèsties allà mateix. És cert que després ho subcontracten i sempre hem tengut una cosa 
o l’altra, això ho he de reconèixer, però com a mínim la feim complir amb tot això que he 
exposat, que no és poc respecte al que passava anteriorment”

El Batle, senyor Miquel Cabot intervé: “La línia verda pot ser que a vegades de totes les que 
tenim qualcuna quedi per allà, si no li sap greu ens passi el número i mirarem què ha passat 
amb aquesta. El tema de voravies, a vegades quan feim un pla d’asfaltat a vegades hi ha 
voravies que també estan incloses a aquest pla d’asfaltat, per això se n’han fetes amb el 
darrer pla d’asfaltat qualcuna també, i la brigada va arreglant així com els tècnics troben que 
són més necessaris, com també esteim fent tots els temes de les voravies que siguin 
accessibles, totes aquelles zones que hi ha gent amb mobilitat reduïda que ens demana que 
li facem un traçat per poder anar per les aceres d’un lloc a l’altre, això és al que li donam 
prioritat. Després també hem fet, és vera que hi havia aceres que no esteien fetes, que 
també per accessibilitat de poder caminar d’un lloc a l’altre també les hem fet nosaltres, però 
hem de recordar que si és un solar suelto l’acera li pertoca a l’amo del solar el dia que 
demani una llicència. Com li deia nosaltres n’hem pogut fer qualcuna per accessibilitat, per 
fer una ruta per poder anar al carrer, al menos a un costat, de punta a punta per damunt una 
acera, d’aquestes n’hem fet qualcunes per un tema, com li dic, d’accessibilitat i de seguretat 
del vianant. Però si és un solar buit no, també si té qualque petició d’aquest tipo també, o 
utilitzi Línia Verda o també li enviï un mail a brigada i l’estudiarem. I els pressuposts esteim 
fent feina en ells. No sé si arribarem al mes de desembre, però si no arribam al desembre 
esperem que sigui a principis de gener. Però esteim fent feina, encara esteim pendents de 
distints capítols, de distintes coses per poder acabar-lo. Crec que no me deix res.. Me diuen 
que ara han revisat el tema de la cursa del Siurell i en principi sí funciona [parlen fora de 
micròfon]. Que n’hi ha dos”

Ara té el torn de precs i preguntes la regidora per Ciudadanos Lidia Sabater: “Gràcies senyor 
Batle, bon vespre a tots. Des d’aquí volíem traslladar l’enhorabona tant a la cursa del Siurell 
com al Magrana Fest, perquè la realitat va ser un èxit i jo mateixa vaig gaudir dels dos dies. 
Però tenim un suggeriment pel pròxim any, ja que la brutor sobretot del Magrana Fest que hi 
va haver després va ser bastant, o jo al manco vaig trobar que era massa, i des d’aquí 
volíem suggerir per ventura potenciar la figura de l’educador ambiental o posar més 
contenidors per reciclar tota la brutor que hi havia. Per altra banda, famílies que duen els 
seus fills a les escoletes municipals, tant del Pont d’Inca com ses Cases Noves ens han 
traslladat la seva preocupació ja que les persones que fan feina allà, des d’inici de curs, no 
reben la nòmina com toca, i sabem que l’empresa que ho du és Proyectos Baula, però veure 
si l’Ajuntament, si ha intervengut o si té qualque cosa a dir al respecte, ja que les famílies 
estan bastant preocupades. Gràcies”

Li contesta el Batle: “Gràcies, senyora Sabater. Dir-li que tota proposta pel Magrana Fest és 
ben rebuda, també esteim molt contents del resultat i nosaltres som els primers que, com 
que va ser la primera edició, som els primers que tenim també moltes coses que ja tenim 
fitxades que volem canviar per millorar, i aquesta segurament és una d’elles. Tema de les 
escoletes, ahir vàrem fer reunió amb pares i mestres, avui hem fet la reunió només amb 
mestres i sindicat dels mestres i és vera que ara han patit un problema de pagar les nòmines 
per part de l’empresa concessionària que també ja els hi vàrem explicar que esperem que 
novembre ja el puguin cobrar bé, ara quan entri desembre, perquè tant el mes passat com 
aquest nosaltres hem rebut un embargament de l’empresa, de la seguretat social que 
embarga aquest pagament que nosaltres li hem de fer a l’empresa. Això supòs que dificulta 
el líquid que té aquesta gent per poder fer front a aquests pagaments. És una situació 
preocupant, és així, nosaltres fa més d’un any que esteim en negociacions per si podem 



arribar a una resolució del contracte amistosa, i ara aquests principis de desembre hauríem 
de tornar a quedar amb ells ja per fer una oferta definitiva que si no accepten ja passarem a 
estudiar totes les possibilitats per rescatar aquesta concessió o per resoldre aquesta 
concessió per incompliments. També ho intentam fer, i ho hem parlat avui amb els mestres, 
amb peus de plom, perquè és vera que si començam per la via de l’incompliment 
evidentment tendran sancions econòmiques i també ens fa por que aquestes sancions 
econòmiques també facin que tenguin menos líquid encara per pagar als mestres i també 
esteim cercant un poc la protecció del personal. Per tant esperam que aquest mes de 
desembre l’empresa accepti, perquè ella també ha mostrat voluntat de que així sigui, accepti 
la resolució amistosa del contracte, i puguem treure ja un contracte nou de les escoletes 
municipals”

Ara qui té el seu torn de torns i preguntes és el senyor Marcos Pinela, també regidor per 
Ciudadanos: “Buenas noches, gracias señor Alcalde. Yo voy a trasladarles una pregunta de 
dos personas que me hicieron ayer y que no supe responder, y no sé si es hacia Andrés o 
hacia Pedro la pregunta. En la calle Cabana, no en la calle específica sino en el lado 
colateral, hay unas plazas de parking, no sé si es Andrés o Pedro la que se encarga de las 
gestiones de aparcamientos, hay una plazas de parking específicamente para motos que 
están al lado justamente de la basura, pero es que justamente frente al aparcamiento de 
motos hay un taller mecánico de motos, y al parecer el taller mecánico de motos utiliza todas 
las plazas de aparcamiento de las motos, y parece ser que esas personas están un poco 
aludidas de que ellos no pueden aparcar sus motos. Inclusive hoy, específicamente cuando 
fui a buscar a mi hija, aparqué ahí, y verídicamente están todas las plazas ocupadas por las 
motos, lo que no queda claro es si son del taller mecánico, porque no lo he visto, pero 
inclusive utilizan mucho los aparcamientos de los coches. La pregunta es: ¿esto es legítimo 
por parte de este taller mecánico, utilizar todas las plazas públicas de los aparcamientos de 
las motos?”

Contesta el senyor Pedro López, regidor de Seguretat Ciutadana: “No se debería hacer, 
pero yo no tengo tan claro que las motos que aparquen enfrente sean del taller, si usted me 
lo demuestra yo lo pongo en conocimiento de regiduría, perdón, del jefe de policía, y se 
mirará de tomar medidas. Ahora, yo le puedo dar mi visión personal, enfrente aparca mi hijo 
y aparca cada día, justo vive encima del bar y aparca ahí y no tiene ningún problema. Yo no 
pongo en duda lo que usted dice, seguramente es así, pero todas, todas le puedo garantizar 
que no son del taller, por lo menos una no lo es”

Torna a tenir la paraula el senyor Pinela: “Yo al principio le he dicho que he trasladado la 
pregunta, la inquietud, de otras personas, porque a nivel personal no me consta que las 
motos sean del taller. Lo que sí hoy he visto es que están totalmente copadas, algo que es 
muy raro que estén todas las plazas de las motos copadas. Eso es, no sé, la pregunta es si 
es legítimo o no y si realmente se podría indagar o preguntar si esto realmente pasa. Eso 
era simplemente la pregunta”

Contesta de nou el senyor Pedro López: “Ya le digo, lo pondré en conocimiento de los 
oficiales y lo miraremos, y le haremos una inspección al lugar. Lo que sí también es verdad 
que en esta calle que usted está nombrando no había ningún parking de motos. Creo que 
son 5 los que actualmente tenemos, y están todos colapsados, los cinco”

Precs i preguntes



Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula el portaveu d’Unides Podem, senyor 
Humberto López: “Bones, és sobre un anunci que vaig veure ja fa setmanes, que me pareix 
que és de la regidoria de Serveis Socials, que diu: vols fer-te voluntari? És una campanya 
anunci per convidar els ciutadans a fer-se voluntari per acompanyament, suport emocional, 
socialització, hàbits saludables, conciliació familiar. El que volia saber és si es tracta d’un 
programa propi de la conselleria o si, de la regidoria perdó, o si es tracta per ventura d’una 
col·laboració amb altres entitats o això, i si els voluntaris quin tipus de formació rebrien o 
quin tipus d’això, en què consistiria un poc aquest programa de voluntariat. I després també 
he rebut qualque inquietud sobre el trasllat del Mercadona cap al Figueral per part dels 
habitants de Sant Marçal, perquè estan inquiets i diuen que no tendran aquest servei, la 
mateixa situació que es produeix quan un banc tanca o se desplaça, clar, produeix una sèrie 
de problemes. I clar, no saben si serà un magatzem del propi Mercadona o si se quedarà 
obert perquè pugui una altra entitat fer el mateix comerç per cobrir aquesta necessitat 
d’aquest nucli. I si un cas, si no fos així,  també pens que s’hauria de preveure que hi hauria 
un increment de desplaçaments per ventura amb l’autobús dels ciutadans que normalment 
estan acostumats a comprar a Sant Marçal cap al Figueral, que hi hauria un increment de 
l’ús del transport públic en aquest cas, i si això també se preveu, etcètera. És un poc també 
saber, sobretot, com quedarà aquesta zona. Gràcies”

El senyor Batle li dona la paraula a la senyora Aina Amengual, regidora de Serveis Socials: “ 
Jo explicaré el que tenim a Serveis Socials i després a veure si ens hem entès. En principi 
nosaltres, a partir de l’any passat si no vaig errada, vàrem començar un projecte que se diu 
Marratxí en xarxa on tenim un treballador social i dues treballadores familiars. Aquest 
projecte se duu a terme gràcies, en principi,  tot el que hi posam en quant a personal és 
bestreta econòmica de l’Ajuntament. Aquest projecte va dirigit a persones, sobretot, que 
estan totes soles, a persones majors, però també en general a persones que per ventura 
s’acaben d’incorporar a aquest… a Marratxí, a aquest municipi, i que per ventura tenen 
dificultats en temes de llengua, que necessiten un acompanyament perquè per ventura no 
saben com funcionen les administracions públiques, vull dir se’ls fa un acompanyament 
específic per donar-los un suport. I després també va dirigida a famílies que tenen 
problemes, així en general, que per ventura tenen dificultats perquè els infants no tenen els 
hàbits d’estudi o perquè per ventura els pares no tenen habilitats parentals, vull dir se tracta 
d’un projecte un poc ampli, però la definició serien aquestes tres vertents. A partir d’aquí 
després vàrem veure que també seria interessant tenir el suport d’un voluntariat. Però 
nosaltres com a Ajuntament únicament tenim competències per promocionar el voluntariat, 
però en cap moment lligat a l’Ajuntament. És a dir, nosaltres sí que podem promoure que la 
ciutadania vagi a les diferents entitats que tenim al municipi per fer voluntariat, però això és 
tot, és a dir, la promoció simplement és en general i després, si en cap moment s’ha dirigit a 
nosaltres una persona amb interès de fer voluntariat, s’ha tengut una entrevista per part del 
tècnic que se n’ocupa del projecte de fer una entrevista amb aquesta persona en concret i 
demanar-li quins són els seus interessos, i el tècnic s’ha dedicat a presentar-li les diferents 
entitats que fan feina a Marratxí i desprès el voluntari tria. Però en cap moment, vull dir, no 
té res a veure amb l’Ajuntament el tema del voluntariat directament, sí que hem fet promoció 
però res pus, no sé si amb això ha quedat clar”

Per contestar la següent pregunta té la paraula el regidor d’Urbanisme, el senyor Joan 
Francesc Canyelles: “Respecte al Mercadona, primer de tot parlam d’una empresa privada 
que té llibertat per fer el que troba convenient, ha trobat l’ocasió de comprar el que era 
Túnel, va comprar l’edifici, va invertir uns doblers i fa la reforma o esbuca tot i torna a fer un 
edifici perquè allà on està està de lloguer. Ara, si se n’anirà completament o no? Les notícies 
que tenim és que sí, se traslladarà a l’altra banda, evidentment hi ha el mercat lliure, és un 
espai, és un local que ja està adequat i per les notícies que sabem hi haurà altres comerços 



que estaran interessats a ocupar aquell espai perquè és un espai de lloguer, llevat que la 
propietat decideixi vendre-ho o decideixi fer una altra cosa, però pel que ens arriba tenim 
aquestes notícies. Hi haurà veïnats que no estan contents perquè s’hauran de desplaçar i 
n’hi ha uns altres que estaran contents perquè ho tenen més a prop, però això és el mercat 
del comerç i són lliures d’establir-se allà on troben més adient. Però era una zona comercial 
que com a mínim funcionava, sobretot pels negocis també de devora, en fi, però suposam 
que qualcú hi estarà interessat i s’hi establirà i hi haurà un comerç més”

Precs i preguntes

Dins el capítol de precs i preguntes agafa la paraula la portaveu de Vox, senyora Lola 
Nchaso: “Nuestro primer ruego hace referencia a que dados los numerosos accidentes que 
está habiendo en el nuevo puente que une calles Canyar del Pont d’Inca Nou y Verderol de 
sa Cabana, e informados de este pleno de que la primera calle se van a realizar unas obras 
de embellecimiento, solicitamos que la curva tan cerrada del puente se suavice hacia la 
zona verde y no sea tan brusca y peligrosa. La verdad es que no entendemos cómo no se 
hizo correctamente en su momento, porque era muy evidente que produciría accidentes, por 
este motivo es necesario subsanar esta deficiencia antes de que vaya a mayores. Otro 
ruego: en marzo del presente año ustedes hicieron un alarde de una de sus redes sociales 
del puente dels Caülls, que data de 1984 y que consta en el catálogo de elementos de 
interés artístico, histórico, ambiental y patrimonio arquitectónico de nuestro municipio. Dado 
el interés suscitado en nosotros decidimos ir a echar una ojeada y la verdad es que nos 
llevamos una muy mala impresión. En primer lugar su difícil acceso, escondido entre 
matorrales que tapaban casi la totalidad del citado puente, y una vez en el cauce del torrente 
Coanegra encontramos más frondosa vegetación, gran cantidad de grafitis en los laterales 
del puente y una enorme boca de tubería de donde salían aguas residuales que 
desembocan al torrente. Admitimos que hasta nos costó ver los dos escudos de las 
posesiones, declaradas bienes de interés cultural en 1999. Una limpieza para su correcta 
conservación sería lo más adecuado, ¿no les parece? Rogamos pues que se realice un 
mantenimiento digno y continuo,  porque es un caso más de la indiferencia hacia nuestro 
patrimonio histórico que ya ha sido denunciado por Vox en otros ejemplos. Menos presumir 
en redes, pero la realidad es otra y palpable. Con el caso endémico del caos y el desorden 
que es nuestro polígono, con una simple mirada, sea la calle que sea, encontramos 
vehículos encima de las aceras, obras en cada esquina, aceras rotas, vallas caídas, 
socavones donde uno puede lastimarse, tráileres aparcados en el mismo sitio durante 
meses, maniobras peligrosas de los conductores de camiones, invasión de carril contrario 
con toda impunidad, largas retenciones, residuos que, indiscriminadamente, depositan en el 
suelo las empresas. En fin, un auténtico desastre que no solamente padecen los 
conductores, los sufridos peatones que están más seguros si andan por la carretera que por 
la acera. Arreglen ya este desaguisado que tenemos, enfermos, ancianos y niños que van al 
instituto y al centro de salud de la montaña. Finalmente denunciamos un problema que 
también es reiterativo desde hace algo más de un año: se trata del desborde y posterior 
vertido de aguas fecales en la calle Lliri, sobre el número 4, de la Nova Cabana-Son Macià, 
y que afecta considerablemente a los vecinos, no solamente por la presencia de 
excrementos y otros desechos, también por el nauseabundo olor que produce, generando 
un claro ejemplo de extrema salubridad. Aparte de esto, las aguas fecales se desplazan por 
la calle y hacen rebosar los imbornales de las aguas pluviales, hecho que puede agravar la 
situación al conducir hacia posibles depuradoras y al cercano torrente Gros, acarreando 
continuamente del medio ambiente. Además de lo expuesto, la fuerte presión de las aguas 
fecales levanta la tapa dejando al descubierto el registro y un agujero de dimensiones 
considerables que es un peligro físico irreal para los peatones e incluso para los vehículos 
que circulan. Ante ello solicitamos que se solucione convenientemente tal grave problema y 



que no se echen balones fuera como con el típico argumento de que todo se debe al atasco 
de toallitas en la red de saneamiento, tal como se ha pronunciado al respecto la empresa 
adjudicataria de este servicio. Dicha incidencia también la hacemos extensible a las 
viviendas de la calle Coma Gran, números 10 y 12 dels Caülls, que padecen similares 
problemas y que no ven el final para satisfacer sus necesidades y les promocione el 
bienestar deseado. Nada más, señor Alcalde, gracias”

Li respon el Batle: “Gracias, senyora Nchaso, li contestarem per escrit”

I no havent mes assumptes a tractar, s’aixeca la sessió de la que s’estén la present acta que 
signa el batle, amb jo la secretària, que don fe.

Catalina Eva Alemany Covas

La Secretària,

Miquel Cabot Rodríguez

Marratxí, 19 de desembre del 2022

El Batle,
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